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ابعاد و فرایند بحران سوریه
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چرا نظام سلطنتی در ایران منقرض شد و هرگز 
برنمی گردد؟
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نیازی به وجود واسطه ای بین قدرت سیاسی و 
مشروعیت نیست
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امام حسین)ع( و قرآن 
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قرآن در نگاه امام حسین )علیه السلام(

3

6

از    آشکارا  سلطنت طلبان 
صهیونیستی  رژیم  اقدامات 
حمایت کرده و حتی حملات 

وحشیانه به غیرنظامیان را توجیه کردند. این 
موضع گیری، لکه ننگی بر دامان این جریان 

است که هرگز پاک نخواهد شد

 مقام های دولتی به بهانه حفظ   
را  خود  اختیارات  حاکمیت، 
بدون نظارت اعمال می کنند و 

این موضوع باعث می شود که نتوان از آن ها 
بازخواست کرد.

عرصه اخلاق و رفتار؛ اعتقادات   
و باورها؛ شخصیت و ویژگی های 
و  مبارزه  مسئله  و  اهل بیت؛ 

جهاد از مهم ترین مسائلی اند که استنادات، 
احتجاج ها و استفاده های قرآنی حضرت در 

مورد آنها گزارش شده است.

را    سوریه  بحران  آنچه 
دو  می کند،  منحصربه فرد 
پرسش اساسی است: نخست، 

چرا امید مردم به اصلاحات از بین رفت؟ و 
دوم، چگونه یک حرکت مسالمت آمیز به 

جنگ داخلی تبدیل شد؟

را    قرآن  حسین)ع(  امام   
الهی  نورانیت  از  منبعث 
از  عرفه  دعای  در  و  می داند 

وی نقل می شود که این کتاب جامع آسمانی 
را با نور درخشان خود نازل کرده است.

من زمانی که این نقش را قبول   
کردم، یک زمان یکی دوماهه 
از تیم تولید گرفتم تا درباره 

و  کنم  تحقیق  شیرازی  صیاد  علی  شهید 
قرابت های خودم را با شخصیت این شهید 

افزایش دهم.

من با شهید صیاد شیرازی زندگی کردم

جمهور  رئیس  دفتر  رئیس  واعظی  محمود   
دوازدهم و قائم مقام حزب اعتدال و توسعه در 
بخشی از گفتگو با شبکه خبری ایران۲۴ گفت:  
در  صراحت  به  پزشکیان  دکتر  که  موضوعی 
مناظرات انتخاباتی روشن کرد، سیاست خارجی 

دولتش بود.
وی افزود: رییس جمهور به خوبی عنوان کرد که 
ما به دنبال تنش و درگیری نیستیم و می خواهیم 

روابط عادی با دنیا داشته باشیم.
واعظی خاطرنشان کرد: معتقدم نباید راه قبلی 
بتواند  صهیونیستی  رژیم  تا  دهیم  ادامه  را 
ایران را به عنوان مسئله اصلی آمریکا و ترامپ 
افراد  برخی  از طریق  است  بهتر  بیندازد.   جا 
نه  کنیم،  صحبت  ترامپ  با  آمریکا  داخل  در 
کشورهای ثالث. کشورهای ثالث به دنبال حل 

موارد خود هستند.
او در ادامه گفت: ترامپ امروز با ترامپ سابق 
متفاوت است و اکنون چهار سال تجربه ریاست 

جمهوری دارد.
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 سال سوم                                                     شماره پانصدوبیست
سیا   سـت

نظام سلطنتی در ایران، با قدمتی چند هزار ساله، 
یکی از کهن ترین نظام های سیاسی جهان به شمار 
می رود. این نظام نه تنها ساختار سیاسی ایران را شکل 
داد، بلکه در فرهنگ، زبان و هویت ملی ایرانیان نیز 
ریشه دواند. کلماتی مانند »شاهرگ«، »شاهراه« و 
»شاه کلید« نشان دهنده جایگاه بی بدیل شاه در تاریخ 
و فرهنگ ایران است. این واژه ها که در زبان فارسی 
کاربرد گسترده ای دارند، گواهی بر این هستند که شاه 
در طول قرون متمادی، نه تنها یک مقام سیاسی، بلکه 
نمادی از نظم، قدرت و هویت ملی بوده است. با وجود 
این جایگاه تاریخی اما نظام سلطنتی در ایران بتدریج 

از درون فرسوده شد و در نهایت به پایان راه خود رسید. این 
نوشتار به بررسی دلایل تاریخی و اجتماعی این افول می پردازد 
و نشان می دهد چرا نظام سلطنتی در ایران دیگر امکان احیا 

ندارد.

فرسودگی تاریخی نظام سلطنتی  
نظام سلطنتی در ایران، بویژه از اواخر دوره قاجار بتدریج از 
درون تضعیف شد. مرگ ۲ شاه آخر قاجار، محمدعلی شاه و 
احمد شاه در تبعید، نشان دهنده این واقعیت بود که جامعه 
ایران دیگر تمایلی به پذیرش نظام سلطنتی ندارد. این روند در 
دوره پهلوی نیز ادامه یافت. رضاشاه و محمدرضا شاه پهلوی، 
هر دو در تبعید مردند. مرگ شاهان قاجار و پهلوی در تبعید، 
نظام  تاریخی  افول  از  نشانه ای  بلکه  تصادفی،  اتفاق  نه یک 
سلطنتی بود. جامعه ایران بویژه در قرن بیستم، بتدریج از این 
نظام فاصله گرفت و به دنبال الگوهای جدیدی برای حکومت 
بود. حتی اگر انقلاب اسلامی در سال ۱۳۵۷ رخ نمی داد، نظام 
سلطنتی به دلیل ناتوانی در پاسخگویی به نیازهای جامعه و 

تحولات جهانی، به  طور طبیعی به پایان راه خود می رسید.

سلطنت طلبی در ایران امروز؛ جریانی بی ریشه  
محدود  عمدتا  ایران  در  سلطنت طلبان  فعالیت های  امروز 
به فضای مجازی و برخی محافل خارج از کشور است. این 
جریان که عموما از نارضایتی های اقتصادی و اجتماعی مردم 
سوءاستفاده می کند، تلاش می کند خود را به عنوان آلترناتیوی 
است  این  واقعیت  اما  کند  معرفی  اسلامی  جمهوری  برای 
که سلطنت طلبان نه تنها پایگاه مردمی قابل  توجهی ندارند، 
بلکه حتی در میان مخالفان جمهوری اسلامی نیز جایگاه 
چندانی به دست نیاورده اند. بی توجهی مردم به فراخوان های 
سلطنت طلبان، از جمله فراخوان »من وکالت می دهم«، نشان 
داد جامعه ایران این جریان را جدی نمی گیرد. حتی کشورهای 
معاند ایران نیز به این واقعیت پی برده اند و برای براندازی بیشتر 

به گروه تروریستی منافقین امید بسته اند تا سلطنت طلبان.

حضور پررنگ سلطنت طلبان در فضای مجازی  
در سال های اخیر سلطنت طلبان با استفاده از ابزارهای مختلف 
در فضای مجازی تلاش کرده اند حکومت پهلوی را تطهیر کرده 
و رژیم سلطنتی را به عنوان جایگزینی برای جمهوری اسلامی 
معرفی کنند. برخی از مهم ترین ترفندهای آنان برای جذب 

مخاطب عبارت است از:
۱- نوستالژی سازی از دوران پهلوی

فضای  در  سلطنت طلبان  فعالیت  بارز  ویژگی های  از  یکی 
مجازی، استفاده از نمادها و شعارهای نوستالژیک مرتبط با 
دوران پهلوی است. این گروه با تکیه بر خاطرات و تصاویر 
گذشته، سعی در ایجاد حس نوستالژی و بازگشت به دوران 
میان  در  بویژه  رویکرد  این  دارد.  اسلامی  انقلاب  از  پیش 
نسل های جوان تر که تجربه ای از آن دوران ندارند، تاثیرگذار 
بوده است. سلطنت طلبان تصویری آرمانی از دوران پهلوی ارائه 
می دهند و مشکلات آن دوران را پنهان می کنند. افرادی که 
اندک  مطالعه ای داشته باشند و حتی خاطرات کارگزاران رژیم 
را خوانده باشند، می دانند چه اندازه این تبلیغات پهلویست ها 

سست و دور از واقع است.
۲- منحصر دانستن بهبود اوضاع کشور به بازگشت به رژیم پهلوی

سلطنت طلبان با مقایسه گزینشی میان وضعیت فعلی و دوران 
پهلوی، تلاش می کنند این تصور را ایجاد کنند که مردم برای 
بهبود وضعیت کشور، تنها یک گزینه دارند و آن هم احیای 
سلطنت پهلوی است. اینکه این راه حل ارتجاعی است یا اینکه 
رضا پهلوی، حتی به اندازه پدر و پدربزرگش توانمند نیست و 
اینکه پترودلارهای دهه ۴۰ و ۵۰ دیگر تکرار نخواهد شد، برای 

شیفتگان پهلوی اهمیتی ندارد.
۳- استفاده گسترده از شبکه های اجتماعی و بات های آنلاین

پهلویست ها به اتکای پول های کلانی که شاه از ایران خارج 
کرد، دست به ایجاد حساب های متعدد در شبکه های اجتماعی، 
تولید محتوای یکدست و تکرار پیام های خاص می زنند. بی سبب 
نیست که در صفحه های متعدد پهلوی خواهان، همیشه شاهد 

تکرار مکررات هستیم.
۴- سوءاستفاده از نارضایتی های عمومی

مردمی،  اعتراضات  موج  بر  شدن  سوار  با  پادشاهی خواهان 

خود را به عنوان ناجی معرفی می کنند، بدون اینکه برنامه ای 
مشخص برای آینده ارائه دهند.

 پادشاهی خواهان، منفور حتی در میان اپوزیسیون  
سلطنت طلب ها حتی در میان اپوزیسیون محبوبیتی ندارند و 
با رفتارهای خشن و نامعقول خود، اپوزیسیون خارج از کشور 
را هم از خود متنفر کرده اند. ادبیات پرخاشگرانه و عدم تحمل 
مخالفان از ویژگی های بارز جریان سلطنت طلب است. هر فرد 
یا گروهی که از سلطنت انتقاد کند، مورد حمله و فحاشی 
قرار می گیرد. همین یک ماه پیش بود که یکی از طرفداران 
سلطنت بر سر مزار غلامحسین ساعدی، در قبرستان پرلاشز 
پاریس ادرار کرد. این اقدام تلافی کاریکاتورهایی بود که توکا 
نیستانی از رضا پهلوی کشیده بود. اینکه ربط توکا نیستانی با 
غلامحسین ساعدی چیست، به تهمت شرم آوری بازمی گردد 
که این قلم از بازگویی آن ابا دارد اما به هر حال این جماعت، 

برای تهمت زدن به مخالفان خود حد و مرزی قائل نیستند.
تجمعات  در  پادشاهی خواهان  خشونت آمیز  رفتارهای 
ضدانقلاب بخش دیگری از رفتارهای افراطی این گروه است. 
تجمعات ضدجمهوری اسلامی در لس آنجلس و لندن، به لطف 
عناصر پهلوی دوست به خشونت و درگیری کشیده شد. تصاویر 
و فیلم هایی که از آسیب دیدگان این تجمعات منتشر شده، یک 
آبروریزی برای کل اپوزیسیون است و  ای کاش صداوسیما این 

تصاویر و گفته های شاهدان را پخش کند.

 سلطنت طلبی؛ فرصتی برای جمهوری اسلامی؟  
فعالیت های سلطنت طلبان به رغم بی تأثیری، می تواند به نوعی 
فرصت برای جمهوری اسلامی باشد. این جریان که از پیش 
باخته است، خود را به عنوان رقیب جمهوری اسلامی معرفی 
می کند. یک رقیب ضعیف، همیشه برای حکومت ها یک نعمت 
ضعیف  مختلف  دلایل  به  سلطنت طلبان  می رود.  شمار  به 
هستند و نمی توانند هرگز به عنوان یک نظام جایگزین مطرح 
شوند. دلایل ناتوانی جریان سلطنت طلب برای مقبولیت یافتن 

عبارت است از:
۱. سلطنت طلبی یک بار شکست خورده و امتحان خود را پس 
داده است. تصور بازگشت پهلوی به قدرت مانند این است که 
تصور کنیم خاندان صدام روزی در عراق بتواند قدرت را پس 

بگیرد.
۲. سلطنت طلبان بیشتر بر تخریب وضعیت موجود تمرکز 
دارند تا ارائه یک طرح جامع برای آینده ایران. این مساله باعث 
شده بسیاری از مردم آنها را جدی نگیرند. آیا تاکنون دیده اید 
رضا پهلوی حتی یک برنامه عملیاتی برای حکومت خود ارائه 

کرده باشد؟
۳. بر خلاف ادعای سلطنت طلبان مبنی بر داشتن حمایت 
گسترده، شواهد نشان می دهد پایگاه اجتماعی آنها محدود 

است و اغلب به مهاجران ایرانی در غرب محدود می شود.
۴. شخص محوری و تاکید پهلوی خواهان بر رضا پهلوی، با 
ارزش های قرن ۲۱ سازگار نیست. سلطنت طلبان نشان داده اند 
از برپایی یک نظم دموکراتیک عاجزند. این موضوع در جریان 
»منشور مهسا« که با هدف وحدت اپوزیسیون شکل گرفته 
بود، به  وضوح دیده شد. رضا پهلوی نتوانست در کنار سایر 
گروه های اپوزیسیون به فعالیت ادامه دهد و خود او، به عامل 
فروپاشی این گروه تبدیل شد. این نشان دهنده تداوم خوی 
استبدادی سلطنت طلب ها و ناتوانی آنها در پایبندی به اصول 

ابتدایی دموکراسی است.
5. در حالی که در جنگ غزه، تمام آزادی خواهان از مردم 
اقدامات  از  آشکارا  کردند، سلطنت طلبان  فلسطین حمایت 
رژیم صهیونیستی حمایت کرده و حتی حملات وحشیانه به 
غیرنظامیان را توجیه کردند. این موضع گیری، لکه ننگی بر دامان 
این جریان است که هرگز پاک نخواهد شد و نشان می دهد 
آنها حاضرند برای رسیدن به قدرت، در کنار جنایتکاران تاریخ 
بایستند. با توجه به دلایل بالا، می توان گفت سلطنت طلبان 
بختی برای کسب قدرت در آینده نخواهند داشت و این امر 
برای نظام جمهوری اسلامی یک فرصت است. پهلوی خواهان 
با اختلاف افکنی میان اپوزیسیون، خدمتی به جمهوری اسلامی 

کردند که هیچ گروه دیگری قادر به انجام آن نبود.
سلطنت طلبی،  مانند  بی ریشه  و  ضعیف  جریان  یک  وجود 
می تواند به بقای جمهوری اسلامی کمک کند. این خدمتی 

است که خاندان سلطنتی به مردم ایران می کند.

چرا نظام سلطنتی در ایران منقرض شد
 و هرگز برنمی گردد؟

محسن ردادی

نیازی به وجود واسطه ای بین 
قدرت سیاسی و مشروعیت نیست

محمدرضا ویژه با تأکید بر اینکه مفاهیم اقتدار، مشروعیت و قدرت 
از یکدیگر تفکیک شده هستند و نسبت آن ها با حاکمیت متفاوت 
است، گفت: حاکمیت به عنوان حقی برای فرمان راندن یا به عنوان 

دستاوردی با ریشه ای غیر از حق مطرح می شود.
وی با اشاره به سیر تاریخی مفهوم حاکمیت توضیح داد: در قرون 
وسطی، حاکمیت الهی و نقش کلیسا در توجیه قدرت سیاسی 
غالب بود. با آغاز رنسانس، این روند تغییر کرد و حاکمیت به عنوان 
مفهومی مستقل از قدرت سیاسی شکل گرفت. در این دوره، 
قدرت سیاسی دیگر نمی توانست خود را به حاکمیت الهی متصل 
کند و نیاز به توجیهات جدیدی مانند مشروعیت مردمی پیدا کرد.
این عضو هیئت علمی دانشکده حقوق دانشگاه علامه به تفکیک 
مفهوم حاکمیت از حقوق عمومی پرداخت و بیان کرد: در این 
اختیاراتی محدود  و دولت  دارد  تعلق  مردم  به  چارچوب، حق 
دارد که از قانون ناشی می شود. مشروعیت به عنوان واسطه ای 
بین اختیارات مقام های اداری و حاکمیت عمل می کند. به عنوان 
مثال، مشروعیت می تواند مردمی یا الهی باشد و در قانون اساسی 

جمهوری اسلامی ایران نیز به این موضوع اشاره شده است.
وی متذکر شد: حاکمیت برابر با مشروعیت یا قدرت سیاسی 
نیست و برای رسیدن به تحلیل درستی از وجود حاکمیت، باید 

این مفاهیم را به تفصیل بررسی و تفکیک کرد.
برای توجیه  نیازی به یک اصل مطلق  اینکه  به  با اظهار  ویژه 
رابطه بین حاکم و محکوم نیست، گفت: می توان آن را با مفهوم 
مشروعیت توضیح داد. حاکم مشروع، فرمانبرداری مردم را جلب 
می کند و نیازی به اصولی که فرمانبرداری را اجتناب ناپذیر کند، 

وجود ندارد.
وی به انتقاد از مفهوم حاکمیت می پردازد و آن را به عنوان یک 
اسطوره دانست که نه تنها سودی ندارد بلکه زیان آور است، در ادامه 
اشاره کرد: دولت ها گاهی اوقات اعمال خود را پشت نقاب حاکمیت 
پنهان می کنند و این موضوع باعث می شود که نتوان از آن ها 
بازخواست کرد. در مواردی مانند حاکمیت الهی، محدودیت هایی 

وجود دارد، اما در حاکمیت مطلق، این محدودیت ها وجود ندارد.
این عضو هیئت علمی دانشگاه علامه با تأکید اینکه دولت می تواند 
مشروعیت خود را از مردم بگیرد و این مشروعیت از طریق انتخابات 
و آرای عمومی به دست می آید، گفت: گاهاً مفهوم حاکمیت با 
قدرت سیاسی و دیگر مفاهیم اشتباه گرفته می شود و این ابهام 

باعث سردرگمی می شود.
وی افزود: نیازی به وجود واسطه ای بین قدرت سیاسی و مشروعیت 
نیست و قدرت سیاسی به وضوح از آرای مردم نشأت می گیرد. 
مردم هر زمان که بخواهند می توانند دولت و نمایندگان آن را 
تغییر دهند و این نشان دهنده قدرت مردم در تعیین سرنوشت 

خود است.
ویژه با اظهار به اینکه وجود دولت به خودی خود به معنای وجود 
یا عدم وجود حاکمیت نیست و قدرت سیاسی مستقل از دولت 
وجود دارد، گفت: دولت سعی دارد قدرت خود را به منبعی متصل 

کند، اما این منبع مبهم و بدون چارچوب مشخص است.
وی یادآور شد: مقام های دولتی به بهانه حفظ حاکمیت، اختیارات 
خود را بدون نظارت اعمال می کنند و این موضوع باعث می شود 

که نتوان از آن ها بازخواست کرد.
به  علامه  دانشگاه  حقوق  دانشکده  علمی  هیئت  عضو  این 
تقسیم بندی اعمال حاکمیت و اعمال نظارت پذیر در نظام حقوقی 
اشاره کرد و گفت: در کشور ما، مفهوم پست های حاکمیتی به طور 
مکرر مورد تأکید قرار می گیرد، بدون اینکه تعریف دقیقی از آن 

ارائه شود.
گسترش  به  است  ممکن  شفافیت  عدم  این  داد:  هشدار  وی 
قدرت های حاکمیتی منجر شود و به نوعی به نظریه تصمیم گرایی 

نزدیک تر می شود.
ویژه در مصاحبه با رادیو گفت وگو به بررسی مفهوم حاکمیت و 
رابطه آن با قانون گذاری و منافع عمومی پرداخت و بیان کرد: مردم 
در یک سرزمین حق دارند برای خود قانون گذاری کنند و این 
حق در رژیم های مختلف به شیوه های متفاوتی تحقق می یابد. اگر 
این حق وجود نداشته باشد، سوالاتی درباره امکان قانون گذاری و 

حاکمیت مطرح می شود.
وی انتخاب نماینده برای قانون گذاری را به منظور حفظ منافع 
عمومی و نظم اجتماعی دانست و در عین حال گفت: چالش هایی 
ممکن است در صورت وجود نظرات متضاد در مورد منافع عمومی 
پیش بیاید، به ویژه زمانی که برخی از رای دهندگان خواهان تجزیه 

کشور یا فدرالیسم باشند.
این عضو هیئت علمی دانشگاه در خصوص این پرسش که آیا 
می توان منافع عمومی را بدون توسل به مفهوم حاکمیت تعریف 
کرد گفت: منافع عمومی باید به گونه ای تعریف شود که به نفع کل 

جامعه باشد و نه فقط یک فرد خاص.
وی افزود: مفهوم حاکمیت ممکن است به عنوان یک ابزار برای 
این  نامشخص استفاده شود و  یا  توجیه تصمیمات غیرقانونی 
می تواند منجر به عدم شفافیت در اعمال قدرت شود. بنابراین لزوم 
تعریف دقیق تر منافع عمومی و رابطه آن با حاکمیت و دولت امری 

ضروری است.
ویژه به تفکیک بین منشا حاکمیت و اعمال حاکمیت اشاره و 
تأکید کرد: این تفکیک بسیار مهم است. بر اساس اصل ۱۵۶، 
منشا حاکمیت الهی و مردمی است و بنا بر اصل ۵۶ ، این دو نوع 
حاکمیت در یک رابطه طولی قرار دارند. در بحث اعمال حاکمیت، 

این موضوع بستگی به تلقی ما از نوع حاکمیت و منشا آن دارد.
وی اظهار کرد: این تلقی می تواند در قالب دینی و شریعت باشد 
و به نوعی به مجریان بستگی دارد که چگونه از حاکمیت الهی 
برداشت می کنند و در نتیجه، چقدر به منشا حاکمیت نزدیک یا 
دور می شوند. این نکته نشان دهنده وابستگی و وفاداری به منشا 

حاکمیت است.

محمدرضا ویژه

طوفان الاقصی،
 بعثتی فکری و ادراکی

بعثت یک نقطه عطف و یک تحول تاریخی بزرگ است. یکی 
از خصوصیات تحولات تاریخی بزرگ این است که علاوه بر 
تحولات اجتماعی، سیاسی و یا نظامی، تحول فکری و ادراکی 
در جامعه ایجاد می کنند و نوعی انتقال از یک ادراک فراگیر 
به ادراکی دیگر را موجب می شوند. بعثت نبی اکرم نیز چنین 

است.
این تحول مهم پیش از آنکه یک تحول سیاسی یا اجتماعی 
دانسته شود، تحولی فکری و ادراکی است. تحولی که توانست 
در زمانه خود تغییری شگرف از یک دستگاه فکری به یک 
دستگاه فکری کاملًا متفاوت پدید آورد و آن را تثبیت کند و 
توسعه دهد. تغییر از ادراک جاهلی و محاسبات دنیایی و مادی 

به ادراکی دیگر یعنی ادارک الهی، معنوی و وحیانی.
انقلاب اسلامی نیز نمونه ای دیگر از این دست تحولات است. 
انقلاب نیز توانست تحول ادراکی مهمی در جهان معاصر رقم 
بزند و نگاه به جهان، سیاست ، مردم، جنگ و... را متفاوت 
کند. نمونه دیگر از این تحولات در عصر حاضر، واقعه و رویداد 
طوفان الاقصی است. این رویداد را نباید در یک عملیات نظامی-

امنیتی خلاصه نمود.
این اقدام به معنای حقیقی در ابعاد مختلف تحول آفرین بود. 
البته برخی ممکن است به سبب برخی ضربات وارد شده به 
محور مقاومت، وقوع این تحولات را نپذیرند و بگویند دشمن 
آنقدر مقابله قوی نشان داد که در عمل نیروی طوفان الاقصی 
نتوانست تغییر شگرفی در صحنه ایجاد کند. اینان با کمال 
تعجب، این اقدام را چندان موفق ارزیابی نمی کنند و احساس 

پیروزی ندارند!
بیان کرد  نگاه، نکات فراوانی می توان  این  برای تشکیک در 
اینجا به زاویه ای اشاره می شود که کمتر مورد توجه  اما در 
قرار داشته است. طوفان الاقصی علاوه بر دلالت های سیاسی 
و نظامی و در یک کلام دلالت های در صحنه قدرت، واجد 
دلالت های عمیق فکری و ادراکی بود. طوفان الاقصی اگر فرض 
کنیم در عرصه میدانیِ قدرت چیزی را جابجا نکرد، دست کم به 
شکل اساسی در حوزه ادراک و شناخت از صحنه تحول آفرین 

بود و محاسبات را عوض نمود.
بعید است کسی منکر این موضوع شود و اگر این مورد قبول 
باشد، دلیل کافی برای توجیه عقلانی این اقدام و پیروزمندانه 
دانستن آن فراهم شده است. زیرا ادراک نه تنها خود یکی از 
ابعاد مهم ساخت قدرت است، بلکه می تواند زیربنای آن تلقی 
شود. دگرگونی ساختار قدرت در منطقه بدون تغییر در فضای 
ادراکی  و  محاسباتی  تغییر  نیست.  ممکن  بازیگران  ادراکی 
حاصل از طوفان الاقصی زیربنای هر نوع تغییری در ساخت 
قدرت منطقه است که ارزان بدست نمی آمد و ارزان هم بدست 

نیامد و ارزان هم پایدار نخواهد ماند.
وقوع طوفان الاقصی و آبیاری آن با خون های پاک توانست چند 
گزاره و محاسبه کلیدی در دستگاه ادراکی بازیگران منطقه را 
دگرگون کند و یا دست کم در آنها تزلزل اساسی ایجاد نماید: 

 اولاً در حوزه مقاومت، طوفان الاقصی و تحولات بعد آن به خوبی 
این ادراک که مقاومت موجودیتی بی هویت و غیر ریشه دار در 
مردم با آرمان های شعاری، ایدئولوژیک، ناکارآمد و فراموش شده 
حتی در بین خود فلسطینیان است را منهدم کرد و نشان 
ریشه دار،  چندمذهبی،  چندملیتی،  موجودیتی  مقاومت  داد 
مستظهر به توده های معتقد و مستحکم، دارای کنش ایجابی 
و تهاجمی و تعیین کننده واقعیت های میدانی و برهم زننده 
نقشه های بسیار پیچیده است.این ادراک تا قبل از این برای 
هسته های سخت وجود داشت، اما طوفان الاقصی آن را فراگیر 

کرد.
 ثانیاً در حوزه رژیم صهیونیستی، این ادراک را متلاشی نمود که 
این رژیم قادر بر حفظ موجودیت خود است هرچند ضربه هایی 
بودن  پوشالی  طوفان الاقصی  بخورد.  مقاومت  از  مختصر 
موجودیت و هویت اسرائیلی را به رخ کشید و این ادراک را در 
همگان ایجاد کرد که موجودیت اسرائیل از اساس در خطر و 
بحران بوده و تنها با یاری قدرت های بزرگ ادامه حیات می دهد. 
شاید این ارزشمندترین تحول ادراکی بدست آمده است که در 

ساخت قدرت منطقه تأثیرات فراوان خواهد گذاشت.

احسان شریفیان و روح اله عابدینی
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قرآن در نگاه امام حسین )ع(

قرآن از منظر امام حسین)ع( ویژگی ها و کارکردهای 
متنوعی دارد که برخی از آنها عبارتند از:

الهی  نورانیت  از  امام حسین)ع( قرآن را منبعث  یکم؛ 
این  نقل می شود که  از وی  و در دعای عرفه  می داند 
کتاب جامع آسمانی را با نور درخشان خود نازل کرده 

است.

با  ملجاءانس  و  دعا  مرجع  را  قرآن  حضرت،  آن  دوم؛ 
فرزندش،  به  عاشورا  روز  چنانکه  می دانست،  معبود 
دعایی از مادرش حضرت فاطمه)س( از رسول خدا)ص( 
یاد داد که عباراتی قرآنی در آن آمده است و نمازی 
برای حاجات مهم از حضرت نقل شده که پر از آیات 

قرآنی است.

در  ایستاده  که  به کسی  آن حضرت،  از  روایتی  طبق 
نمازش، یک آیه از کتاب خدا را بخواند، پاداش زیادی 
قرائت  به  همواره  نیز  ایشان  خود  و  می شود  داده 
می پرداخت، از جمله در حالی که اشک از چشمانش بر 
گونه هایش سرازیر بود، یا در شب عاشورا که دشمن او و 
یارانش را دوره کرده بود، یا در خلوت خیمه گاه در شب 
عاشورا. افزون بر این نقش نگین آن حضرت نیز آیه »إنَِّ 

« بود. َ بالغُِ أمَْرِهِ «  و طبق روایتی »حَسْبِيَ اللَّهَّ اللَّهَّ

سوم؛ امام حسین)ع( قرآن را کتابی شایسته مرجعیت 
در مواعظ و پندها و نیایش نیز می دید و آن را مرجع 

تبیین و تشریح اعتقادات اسلامی می دانست.

جمله  از  حیات  عرصه های  در  حضرت  آن  چهارم؛ 
حکومت نیز قرآن را معیار می دانست و با همین نگاه 
این  با  داشت؛  اعتراض  دوم  خلیفه  حکومت داری  به 
استدلال که با کتابی که از نکات سربسته  و تاویلاش 
)جز با شنیدن( چیزی نمی دانست، حکومت می کرد و 
قرآن  به  که  کسی  مگر  نیست؛  امام  که  داشت  تاکید 
کتاب  به  نیز  را  کوفه  اشراف  حضرت،  آن  کند.  عمل 
خدا و سنت پیامبر)ص( فرا می خواند و به نقد مواضع 
کوفیان نسبت به قرآن پرداخت و آنان را دور افکنان 
قرآن وتحریف کنندگان قرآن نامید و اینکه فریادرس 

رهبرانی استهزاگرند که قرآن را پاره پاره کردند.

پنجم؛ امام حسین)ع( قرآن را مرجع تبیین و تضییق 
حدیث می دید. چنانکه وقتی عبداللَّه بن عمروعاص که 
آسمان  اهل  نزد  مردم  محبوب ترین  را  حسین)ع(  امام 
معرفی کرده بود، در برابر این سوال امام که پس چرا با 
من و پدرم در صفین جنگیدی؟ به حدیث پیامبر)ص( 
استناد کرد که او را به اطاعت پدر دستور داده بود، اما 
حضرت آیه ۱۵ سوره مبارکه لقمان را قرائت کرد که امر 
به اطاعت پدر را به مواردی که خلاف فرمان خدا نباشد، 

مضیّق می کند.

در مجموع آن حضرت خود را از کسانی می دانست که 
علم کتاب خدا را دارند و چندان از اسرار نزدشان هست 
که نزد هیچ کسی نیست و کتاب خدا درباره آنان نازل 
یاد می شود.  نیکی  به  و وحی  آنها، هدایت  و در  شده 
گفتار و کردارش در همه عرصه های زندگی، عموماً به 

قرآن مستند بود.

زندگی نامه:  
امام حسین)ع( فرزند دوم علی بن ابی طالب امیرمؤمنان)ع( و 
فاطمه زهرا)س( در سوم شعبان سال چهارم هجرت یا پنجم 
شعبان در مدینه متولد شد و رسول خدا)ص( او را حسین نامید. 

دوره حیات حضرت را می توان به چهار مقطع تقسیم کرد:
علاقه  اکرم)ص(  رسول  اصحاب  پیامبر)ص(:  درک  دوران   .۱
حضرت به حسین)ع( را بارها دیده و شنیده بودند پیامبر)ص( 
از  و  از حسین)ع( می دانست  را  و خود  از خود  را  حسین)ع( 
خدا می خواست کسی را که حسین)ع( را دوست بدارد، دوست 
داشته باشد حسین)ع( را دری از درهای بهشت می دانست که 
هرکس با او دشمنی کند، ممکن نیست وارد بهشت شود و او و 

برادرش حسن)ع( را امام نامید.
۲. دوران حیات پدرش امیرمؤمنان علی)ع(: این دوره مصادف با 
عصر حکومت خلفای سه گانه، و پر از مشکلاتی برای خاندان 
اهل بیت بود، از جمله حکومت اسلامی غصب، و فدک به زور 
با امیرمؤمنان علی)ع( بیعت کردند.  گرفته شد تا آنکه مردم 
حسین)ع( در هر سه جنگ این دوره فعال بود. در جنگ جمل 
فرمانده جناح چپ سپاه بود ، در جنگ صفّین سخنرانی های 
پرشور و تشویق یاران امام علی)ع( به جنگ و پیکار با دشمن 
را در کارنامه اش داشت و رود فرات در این نبرد به دست او و 

یارانش آزاد شد. در حکمیّت نیز از شاهدان از جانب پدر بود.
۳. دوران امامت برادرش امام حسن)ع(: در این دوره مطیع کامل 
برادر به عنوان امام بود. هرگز در سخن گفتن از او پیشی نگرفت. 
تا آنکه امام حسن)ع( با حیله  معاویه مسموم و شهید شد و 

جانشین برادر شد.
۴. دوران امامت: امام حسین)ع( بعد از شهادت برادر به پیمانش 
با معاویه پایدار ماند تا آنکه معاویه در پی گرفتن بیعت برای 
و  کرد  مخالفت  شدت  به  امام)ع(  برآمد.  یزید  عهدی  ولایت 
نامه ای کوبنده به وی نوشت تا آنکه معاویه درگذشت و یزید 
برای تثبیت حکومتش مصمم شد از او بیعت بگیرد، لذا نامه ای 
به ولید بن عتبه والی مدینه نوشت. امام)ع( به مروان بن حکم 
َّا إلِیَْهِ  َّا لِلَّهِ وَ إنِ که او را امر به قبول بیعت یزید می کرد، فرمود: »إنِ
هُ برَِاعٍ مِثْلِ یزَِیدَ«.  لَامُ إذِْ قَدْ بلُیَِتِ الْْأمَُّ راجِعُونَ وَ عَلیَ الْْإسِْلَامِ السَّ
حضرت به سوی مکه حرکت کرد و چون خبر به کوفه رسید، 
نامه ای نوشتند و اعلام کردند امام ندارند و حضرت را به کوفه 
دعوت کردند. امام)ع( حضورش در کوفه را مشروط به اعلام 
اجماع رأی بزرگان کوفه کرد . و هشتم ذی حجه با اهل بیت و 
یاران برای اتمام حجت، از مکه به طرف کوفه خارج و در کربلا 
سپاه یزید با حضرت درگیر شد و امام را در روز دهم محرم سال 

۶۱ هجرت به شهادت رساندند.
امام حسین)ع( در قرآن:  

نام امام حسین در قرآن نیامده، اما علاوه بر آیاتی که به صورت 
عام ناظر به شخصیت و جایگاه خمسه طیبه یا ائمه معصوم 
امام  و  حسن)ع(  امام  شخصیت  به  که  آیاتی  نیز  و  هستند، 
حسین)ع( به صورت مشترک دلالت دارند ) مقاله امام حسن)ع( 
و قرآن(، دو گروه از آیات به حضرت دلالت دارند؛ اول آیاتی که 
در مورد حضرت هستند و دوم آیاتی که به ایشان تطبیق داده 

شده اند. در گروه اول می توان به این دست از آیات توجه داد:
رَکُمْ  جْسَ أهَْلَ البَْیْتِ وَ یطَُهِّ ۱. »إنِمََّا یرُِیدُ اللَّهُ لیُِذْهِبَ عَنْکُمُ الرِّ
تطَْهِیرًا« )احزاب، ۳۳( مطابق روایات تفسیری ذیل آیه ۳۳ سوره 
احزاب، حضرت در زمره کسانی است که خدا از پلیدی و گناه 
دورشان کرده است. در مسیر کربلا نیز بارها به اهل بیت بودن 

خود توجه داد.
لَاهِ…«: )طه، ۱۳۲( با توجه به این آیه نیز  ۲. »وَ أمُْرْ أهَْلکََ باِلصَّ
امام حسین )ع( از اهل بیت پیامبر معرفی شده است . بعد از نزول 
آیه پیامبر)ص( تا ۹ ماه هنگام نماز صبح به در خانه حضرت 
فاطمه)س( می آمد و می فرمود: »الصلاه یا أهل بیت النبوه« و 

آیه ۳۳ سوره احزاب را قرائت می کرد.
۳. »أطَیعُوا اللَّهَ وَ أطَیعُوا الرَّسُولَ وَ أوُلیِ الْأْأَمْرِ مِنْکُمْ فَإنِْ تنَازَعْتُمْ 
وهُ إلِیَ اللَّهِ وَ الرَّسُولِ« )نساء، ۵۹(: امام حسین)ع(  فی  شَیْ ءٍ فَرُدُّ
فان  »فاطیعونا  فرمود:  خود  معرفی  ضمن  معاویه،  حضور  در 
طاعتنا مفروضه، أن کانت بطاعه اللَّه و رسوله مقرونه« و در ادامه 

آیه ۵۹ سوره نساء را قرائت کرد.
کَ فیِهِ مِنْ بعَْدِ مَا جَاءَکَ مِنَ العِْلمِْ فَقُلْ تعََالوَْا  ۴. »فَمَنْ حَاجَّ
ندَْعُ أبَنَْاءَناَ وَأبَنَْاءَکُمْ وَنسَِاءَناَ وَنسَِاءَکُمْ وَأنَفُْسَنَا وَأنَفُْسَکُمْ ثمَُّ نبَْتَهِلْ 
فَنَجْعَلْ لعَْنَتَ اللَّهِ عَلیَ الکَْاذِبیِنَ« )آل عمران، ۶۱(؛ رسول خدا 
وقتی نصاری نجران را برای مباهله فراخواند جز علی و همسرش 
و دو فرزندش)حسن وحسین( را نیاورد. بر این اساس گفته شده 
»أبَنَْائنََا« در آیه قطعاً فقط در مورد امام حسین)ع( و برادرش 

امام حسن)ع( است.
هَ فیِ القُْرْبی« )شوری،  إلِاَّ المَْوَدَّ 5. »قُلْ لا أسَْئَلُکُمْ عَلیَْهِ أجَْراً 
آنها  مودّت  که  کسانی  پرسید  پیامبر)ص(  از  ابن عباس   :)۲۳
واجب شده، کیستند؟ حضرت، علی و فاطمه و حسن و حسین 

)ع( را معرفی و سه بار جمله اش را تکرار نمود.
در گروه دوم )تطبیق آیات بر امام)ع(( برخی آیات با عنایت 
به عمومیت و اطلاق لفظ و با کمک روایات بر امام حسین)ع( 
»راسخون«  )بقره، ۳۷(؛  »کَلمِات«  مانند:  است،  تطبیق شده 
)آل عمران، ۷(؛ »عروه الوثقی « )بقره، ۲۵۶(؛ »لؤلؤ وَ مرجان« 
)الرحمن، ۲۲( نیز از ابن عباس نقل می شود که منظور از »وَ النَّهَارِ 

هَا« )شمس، ۳( امام حسن)ع( و امام  إذَِا جَلاَّ
و ۸۵ سوره  آیات ۸۴  از  است.  حسین)ع( 
انعام نیز استفاده شده اولاد امام حسن)ع( و 
امام حسین)ع( ذریه رسول اللَّه)ص( هستند 

و حسن و حسین پسران پیامبرند.
همچنین حضرت خود را با عبارت »نحَْنُ 
حِزْبُ اللَّهِ الغَْالبُِونَ« معرفی فرمود که ناظر 
به آیه ۵۶ سوره مائده و گویای تطبیق خود 

به حزب اللَّه بود.
امام صادق)ع( ضمن بیان اینکه سوره فجر 
به امام حسین)ع( اختصاص دارد، مقصود از 
نفس مطمئنه در آیه ۲۷ سوره فجر »یاَ أیََّتُهَا 
النَّفْسُ المُْطْمَئِنَّهُ« را حضرت و شیعیانش 
است که تطبیق آیه بر ایشان می باشد ، »وَ 

لیَالٍ عَشْرٍ« )فجر، ۲( را نیز به ائمه از حسن تا حسن تطبیق کرد.

قرآن در نگاه امام)ع(:  
قرآن از منظر امام حسین)ع( را در دو عنوان کلی قرآن در سخن 

امام)ع( و قرآن در سیره عملی حضرت می توان گزارش کرد:
قرآن از بیان امام)ع(:  

حضرت در نقد اعتقاد کسانی که خدا را به خود تشبیه می کردند، 
توضیح داد کسانی که خدا را به خود تشبیه می کنند، در شمار 
بیرون شدگان از دین هستند و گفتارشان به گفتار کفار و اهل 
کتاب می ماند. به تبیین آیات پرداخت و آیات »لیَْسَ کَمِثْلهِِ 
مِیعُ البَْصِیرُ« )شوری، ۱۱(؛ »لَا تدُْرکُِهُ الْأْأَبصَْارُ وَ هُوَ  شَیْءٌ وَ هُوَ السَّ
یدُْرکُِ الْأْأَبصَْارَ وَ هُوَ اللَّطِیفُ الخَْبِیرُ« )انعام، ۱۰۳( را مطرح کرد. 
همچنین از منظر امام)ع( کتاب خدا درباره آنان نازل شده است.

قرآن در سیره عملی امام)ع(:  
سیره عملی امام)ع( در ابعاد مختلف حیات وی متاثر از آموزه های 

قرآن بود از جمله:
۱. نقش قرآن در عبادات و مناجات: قرآن را مرجع دعا و ملجأ انس 
با معبود می دانست. روز عاشورا به فرزندش، دعایی از مادرش 
فاطمه)س( از رسول خدا یاد داد که عباراتی قرآنی در آن آمده 
است. در تعویذها از قرآن استفاده می کرد. در احوالات مختلف 
به قرائت می پرداخت. نقش نگینش نیز آیه »إنَِّ اللَّهَ بالغُِ أمَْرِهِ« 
)طلاق، ۳( و طبق روایتی »حَسْبِیَ اللَّهُ« )توبه، ۱۲۹؛  زمر، ۳۸( 

بود.
۲. نقش قرآن در اقدامات و موضعگیری های اجتماعی و سیاسی: 
و  می دانست  درست  قرآن  آموزه های  مبنای  بر  را  حکومت 
جایگاهی والا برای قرآن در حکومت داری قائل بود تا آنجا که به 
حکومت داری خلیفه دوم از این جهت اعتراض می کرد که خلیفه 
مطابق کتابی )قرآن( حکومت می کند که توان علمی درک نکات 
سربسته و تاویل اش را ندارد. اشراف کوفه را به کتاب خدا و سنت 
پیامبر)ص( فرا می خواند زمانی که کار بر امام)ع( در کربلا سخت 
شد با اهل کوفه روبرو شد آنان را پیروان دورافکنان قرآن دانست 

و بر آنان لعنت فرستاد.

مستندات قرآنی امام حسین)ع(:  
و  فردی  حیات  متنوع  عرصه های  در  امام)ع(  کردار  و  گفتار 
اجتماعی اش، متاثر از قرآن و مستند به آن بود، در این میان 
عرصه اخلاق و رفتار؛ اعتقادات و باورها؛ شخصیت و ویژگی های 
از مهم ترین مسائلی اند که  اهل بیت؛ و مسئله مبارزه و جهاد 
استنادات، احتجاج ها و استفاده های قرآنی حضرت در مورد آنها 

گزارش شده است.
۱. اخلاق و تربیت: حضرت معیاری قرآنی برای قرار گرفتن افراد 
در دایره خودی و بیگانه داشت و بر اساس آیه »فَمَنْ تبَِعَنِی 
فَإنِهَُّ مِنِّی« )ابراهیم، ۳۶( هرکس را که اهل بیت را دوست داشته 
باشد از اهل بیت نبوت می دانست. برای رفع ناامیدی و افسردگی 
یارانش آیاتی همچون آیه ۳۸ سوره احزاب و آیه ۲۱۶ سوره بقره 
را برایشان می خواند )بلاذری، ۱۴۸/۳ ـ ۱۴۹(. در عرصه های 
نظامی و سیاسی نیز اخلاق و رفتارش مستند به قرآن بود. از 
آیه ۲۰  قرائت  با  و  راه نمی داد  به دل  تهدید دشمنان ترسی 
سوره دخان و سخنان متخذ از آیه ۲۷ سوره غافر مستند این 
روحیه اش را معرفی می کرد. با بیانات قرآنی )یونس، ۷۱؛ هود، 

۵۵ ـ ۵۶( نهایت توکل خود را در مقابل سپاه کوفه می نمایاند.
۲. اعتقادات و باورهای قرآنی: امام)ع( در موقعیت های مختلف 
منشأ و خاستگاه قرآنی اعتقادتش را تبیین می کرد، از جمله 
در مسئله قطعی بودن مرگ در هر موقعیتی، با ذکر آیه ۷۸ 
سوره نساء و آیه ۱۵۴ سوره آل عمران اشاره کرد که مرگ برای 
انسان در هر جا باشد، حتمی است. در مسئله قضا و قدر، در 
برخورد با کسی که اخبار ناگواری از عراق را به اطلاعش رساند، 
با جملاتی برخاسته از قرآن )ر.ک: آل عمران، ۱۵۴؛ ابراهیم، ۲۷؛ 
الرحمن، ۲۹( توضیح داد تابع قضای الهی است و آیه ۲۳ سوره 
احزاب را هنگام شنیدن خبر شهادت فرستاده اش قیس بن 
مسهر صیداوی و هنگام حضور بر بالای سر مسلم بن عوسجه که 
نیمه جان بود، قرائت کرد. بر اساس آیه ۵۷ سوره بقره معتقد بود 

نتیجه کار دشمن در قتل امام ستم به خودشان است.
امام معتقد بود بنی امیه به عقوبت های الهی ظلم خود گرفتار، و 

بدتر از قوم سبأ دچار ذلت خواهند شد و سخن خود را مستند 
به آیه ای درباره حکومت یک زن بر مردم سبأ کرد )نمل، ۲۳( و 
توضیح  داد زنی بر آنان فرمان راند و اختیاردار اموال و جانشان 
شد؛ معتقد بود که بقا تنها مخصوص خداست و همین اعتقاد 
حضرت  وقتی  لذا  است،  بزرگ  مصیبت های  تحمل  موجب 
زینب)س( از قطعی بودن شهادت امام)ع( مطلع شد و از هوش 
رفت، حضرت با منطق قرآنی )قصص، ۸۸(  توضیح داد هر چیزی 
نابود است جز وجه الهی که با قدرت خود زمین را خلق کرده 

است.
۳. شخصیت شناسی )اهل بیت و دشمنان(: امام)ع( ابعاد مختلفی 
از شخصیت اهل بیت از جمله خود را مستند و متکی بر آیات 
به مخاطبانش شناسانده است، از جمله در مسیر کربلا بارها 
مسئله »از اهل بیت« بودن خود را که منشأ قرآنی دارد، مطرح 
کرد، برای نمونه در بخشی از نیایش روز عاشورا امام)ع( خود را 
از اهل بیت نبی و ذریه و قربای حضرت برشمرد ولی شخصی به 
نام محمد بن اشعث پرسید بین تو و محمد چه قرابتی است، 
امام)ع( در پاسخ آیات ۳۳ و ۳۴ سوره آل عمران را تلاوت فرمود 
و نیز گزارش شده است بعد از تلاوت آیه فرمود: به خدا قسم 
از آل محمد  ابراهیم است و عترت هادی  از آل  محمد قطعاً 

هستند.
در مورد جایگاهش در بهشت، وقتی شخصی در گودال قتلگاه 
به حضرت گفت آب ننوشی تا در دوزخ از آب جوشان بنوشی، 
امام)ع( از ورود خود بر جدش و جای گرفتن در خانه پیامبر)ص( 
در جایگاه صدق نزد خداوند مالک مقتدر خبر داد و آیه ۵۵ سوره 
قمر را خواند و از نوشیدنِ شربتی بهشتی که دگرگون نمی شود، 

خبر داد و آیه ۱۵ سوره محمد را خواند.
درباره علم خود توضیح داد که از آنچه تا قیامت بر سر مردم 
می آید خبر دارد، ولی به آنان خبر نمی دهد و با سوگند، آیه ۳۹ 

سوره رعد را مستند معذور بودنش از خبر دادن معرفی کرد.
درباره جایگاه رهبری اهل بیت و لزوم پذیرش رهبری اهل بیت 
را مستند به دلایل قرآن می دانست، لذا در مجلس معاویه، از 
مردم خواست از اهل بیت پیروی کنند و دلیل آن را نیز آیات 
قرآن دانست که دستور به مراجعه به خدا و رسول و اولیای او 

می دهد )نساء، ۵۹(.
به  آیات  از  امام)ع(  استنادات  و  استفاده ها  از  دیگری  بخش 
شناساندن شخصیت های مخالف و دشمنان اهل بیت اختصاص 
دارد. در مورد عدم صلاحیت یزید برای امارت با مضامین قرآنی 
)هود، ۱۰۳؛ ص، ۳( معاویه را متوجه روز قیامت کرد و با استناد 
به آیه ۱۱ سوره حج، مخالفت قرآنی محور خود را با تلاش معاویه 
برای ایجاد شبهه در مردم و کامیابی یزید در دنیا و بدبختی 
معاویه در آخرت را نشان داد ؛ در ماجرای بیعت خواستن برای 
تو  بر  »وای  فرمود:  حضرت  ورزید،  اصرار  مروان  وقتی  یزید، 
ای مروان، از من دور شو که تو رجِسی)پلیدی( و ما دودمان 
طهاریتم«. آنگاه توضیح داد که خدا در حق آنان بر پیامبرش آیه 
۳۳ سوره احزاب را نازل کرده است همچنین آیه »وَ تنُذِرَ بهِِ قَوْماً 
لدُّاً« )مریم، ۹۷( را توضیح داد که درباره مروان و یاران اوست. با 
عبارت قرآنی )مائده، ۷۰( کوفیان را تقبیح و مشمول خشم الهی 

و آتش جاودان دانست.
۴. مبارزه و جهاد: بخش مهمی از استنادات و احتجاجات قرآنی 
امام)ع( مربوط به مسائل جنگ و جهاد است. به گونه ای که 
هنگام خروج از مدینه به سوی مکه، با خواندن آیه ۲۱ سوره 
قصص نشان داد مثل موسی)ع( باید از شهر خارج شود. وقتی 
وارد مکه شد آیه ۲۲ سوره قصص را خواند و زمان خروج از 
مکه در مقابل اتهام ایجاد تفرقه میان امت، آیه ۴۱ سوره یونس 
را قرائت کرد. با تشبیه رفتار دشمنان به اصحاب سبت )ر.ک: 
نساء، ۴۷( روشن ساخت که اگر در آشیانه پرنده ای نیز باشد او 
را بیرون خواهند کشید؛ همان طور که اصحاب سبت به شنبه 
ستم کردند، اینان نیز به او ستم خواهند کرد. در گفتگو با فرزدق 
ضمن بیان مفاسد حاکمیت موجود مانند آشکار کردن فساد در 
زمین )روم، ۴۱(، خود را سزاوارتر به قیام برای یاری دین خدا، 
گرامی داشتن آیین او و جهاد در راه خدا برای تأمین اعتلای 
کلمه اللَّه )توبه، ۴۰( دانست و خطبه امام)ع( در صبح عاشورا 
نیز برگرفته از منطق قرآنی )ر.ک: لقمان، ۳۳؛ فاطر، ۵، مجادله، 

۱۹( بود.
* مستخرج از مقاله دانشنامه قرآن شناسی به قلم حجت الاسلام 

محمد عابدی عضو هیات علمی گروه قرآن پژوهی پژوهشگاه

امام حسین)ع( و قرآن 
محمد عابدی

سیدمحسن شریفی
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ابعاد و فرایند بحران سوریه
 بخش اول

ویژگی خاص بحران سوریه چه بود؟  
آنچه بحران سوریه را منحصربه فرد می کند، دو پرسش اساسی 
است: نخست، چرا امید مردم به اصلاحات از بین رفت؟ و دوم، 

چگونه یک حرکت مسالمت آمیز به جنگ داخلی تبدیل شد؟
در تونس، نخستین تظاهرات و خودسوزی محمد بوعزیزی در 
۱۷ دسامبر رخ داد. در مصر نیز اعتراضات از اوایل ژانویه آغاز 
شد و سرانجام در ۱۴ فوریه انقلاب به پیروزی رسید. در همان 
زمان، موج اعتراضات به لیبی و سوریه نیز کشیده شد. در ابتدا، 
تظاهرات در سوریه بسیار محدود بود. تجمعاتی در دمشق، در 
حمایت از انقلاب های لیبی و مصر، برگزار شد. اما حرکت اصلی 
از ۱۸ مارس در شهر درعا آغاز شد. می توان گفت که انقلاب 
سوریة یا جنگ سوریه، بحران سوریه، توطئه سوریه، بهار عربی، 
بیداری اسلامی )هر نامی که بر آن بگذاریم( ـ از همان ۱۸ مارس 
در درعا جرقه خورد. البته نشانه هایی از ناآرامی در سوریه از اوایل 

ژانویه دیده می شد.

تمایز بحران سوریه از بهار عربی  
وضعیت پروندة سوریه از دیگر کشورهایی که در سال ۲۰۱۱ 
بحران سوریه  دارد.  بنیادینی  تفاوت های  بودند،  انقلاب  شاهد 
از سایر تحولات  را  و متفاوتی دارد که آن  ویژگی های خاص 
منطقه ای متمایز می کند. در تحلیل این موضوعات، باید بیشتر به 
تفاوت ها و تمایزات توجه کنیم تا به اشتراکات؛ چرا که تفاوت ها 
به طور واضح تری ما را در فهم بهتر مسائل یاری می کنند، نه 
شباهت ها. در سوریه نیز مانند بسیاری از کشورهای دیگر، مردم 
نظر ظاهر، وضعیت و  از  انقلاب کردند.  و  آمدند  به خیابان ها 
شعارها شباهت هایی به هم دارند و حتی نظام حاکم از جهاتی 
شبیه دیگر کشورها به نظر می رسد. اگر صرفاً به این اشتراکات 
نگاه کنیم، تفاوت چندانی بین پروندة سوریه و سایر پرونده ها 
نخواهیم یافت و در این صورت، انتقاداتی که برخی از دوستان 
به ایران دارند، به طور معقولی مطرح خواهد شد؛ اینکه چرا ایران 
در سایر انقلاب ها از مردم حمایت کرد ولی در سوریه از نظام 
دفاع کرد. اما اگر به تفاوت ها و تمایزات توجه کنیم، تصمیمات 
جمهوری اسلامی ایران در مورد سوریه تا حدودی قابل فهم تر 

خواهد شد.

سرسختی نظام  
چرا وضعیت سوریه خاص است؟ در مقایسه با سایر بحران های 
منطقه ای، مانند تونس که رئیس جمهور بن علی به سرعت از 
قدرت کناره گیری کرد یا مصر که مبارک پس از ۲۰ روز استعفا 
داد، وضعیت سوریه تفاوت های قابل توجهی دارد. در لیبی نیز، 
گرچه قذافی مقاومت کرد و از نظام خود دفاع نمود، شرایط 
به گونه ای متفاوت از سوریه پیش رفت و به جنگ داخلی انجامید. 
در یمن هم مشابهت هایی با سوریه وجود داشت و در بحرین نیز 

نظام به اتکای سعودی ها مقاومت کرد.

یک  با  اینجا  است.  خاص  ویژه ای  به طور  سوریه  وضعیت  اما 
نظام مستبد و حزبی روبه رو هستیم که هیچ گونه آمادگی برای 
سال ۲۰۱۱،  در  ندارد.  ریشه ای  اصلاحات  و  اساسی  تغییرات 
مسئولان سوری به این باور بودند که اعتراضات مردمی مشابه 
آنچه در سال ۱۹۸۲ در حما رخ داد، موقتی و گذراست. در آن 
زمان هم در شهرهای مختلف مانند حلب و حمص در دهه های 
۷۰ و ۸۰ میلادی مشکلات مشابهی به وجود آمده بود. به همین 
دلیل، نظام تصور می کرد که این بحران نیز به سرعت حل خواهد 
شد و نیازی به تغییرات اساسی ندارد. از نظر آنها، حل این بحران 

فقط به گذشت زمان بستگی داشت.

از سال ۱۹۷۶ به این طرف، درگیری های مختلفی در سوریه رخ 
از مهم ترین این درگیری ها، شورش حما در  داده است. یکی 
این واقعه،  ۱۹۸۲ بود که به سقوط شهر حما منجر شد. در 
گروه هایی مسلح و منسوب به اخوان المسلمین موفق شدند شهر 
را تصرف کنند. ارتش سوریه در ابتدا به آن ها فرصت می دهد، اما 
زمانی که تسلیم صورت نمی گیرد، ارتش به شیوه ای خشونت آمیز 
و مانند دیگر ارتش های عربی وارد عمل می شود. این درگیری ها 
منجر به کشته شدن هزاران نفر می شود و ارتش سوریه دوباره 

کنترل شهر را به دست می آورد.

عفو بین الملل اعلام کرده که بین ۱۷ هزار تا ۴۰ هزار نفر در 
این درگیری ها کشته شده اند که اکثراً غیرنظامیان و مسلمانان 

سنی بودند. آیا این آمار با واقعیت تطابق دارد؟
آمارهای ارائه شده دقیق نیستند. طبیعتاً نهادهای بین المللی به 
ارقام را  با سوریه دارند، ممکن است این  دلیل معارضاتی که 
بزرگتر از آنچه که هستند، گزارش کنند. همچنین نظام سوریه 
هم به طور طبیعی آمارها را کمتر از واقعیت اعلام می کند. اگر 
آن ها می گویند حدود ۷ هزار نفر کشته شده اند، باید عددی بین 
۷ هزار تا ۱۰ هزار نفر در نظر بگیریم. طبیعتاً مانند هر جنگ 
شهری، بخش بزرگی از این کشته شدگان ممکن است غیرنظامی 
باشند. اما به طور کلی، هیچ آمار دقیقی وجود ندارد. ممکن است 
برخی آمارها در گزارش های امنیتی سوریه موجود باشد. شهر 
حما به طور عمده سنی است؛ من حتی یک خانواده شیعه در 

ندیده ام.  شهر  داخل 
شهر  حاشیه های 
سکونت  محل  عمدتاً 
علوی ها، اسماعیلی ها و 
شیعیان است، اما خود 
شهر حما کاملًا سنی 

است.
آن  در  سوریه  نظام 
از  درکی  هیچ  زمان 
اجتماعی  تحولات 
طبقه  شکل گیری  و 
جامعه  و  متوسط 
شبکه های  بر  مبتنی 
اجتماعی نداشت. این 
قدرت  به  بیشتر  نظام 
تکیه  خود  سنتی 

داشت و نگرش آن به بحران به طور کلی نگرشی کلاسیک و 
به معارضان  بود. نظام به شدت  بر کنترل سخت گیرانه  متکی 
بدبین بود و در طایفه علوی نیز بدبینی تاریخی نسبت به اهل 
سنت وجود داشت که در ادامه بیشتر توضیح خواهم داد. در 
لزوم  از  درستی  درک  هیچ  حزبی،  و  مستبد  نظام  این  واقع، 
تغییرات بنیادین نداشت و بحران را به چشم مسئله ای موقتی 
می دید که می تواند به راحتی بر آن غلبه کند. این در حالی 
است که بسیاری از دیگر رژیم ها در این دوران خود را در آستانه 
سقوط می دیدند. البته در ادامه به این خواهم رسید که نظام 
دچار ترس می گردد و حاضر به کوتاه آمدن می شود، اما تصورش 
در نهایت این است که می تواند با هر هزینه ای بر مشکل فائق 

بیاید و مسئله را حل کند.

سرسختی معارضان  
نکته دیگری که وجود دارد این است که نظام سوریه مستبد و 
حزبی است و به تعبیر عرب ها، مانند چکش و سندان می ماند 
که در برابر معارضه ای لجوج و متشتت قرار دارد؛ معارضه ای که 
به چیزی کمتر از سرنگونی نظام راضی نیست و مطالباتش بر 
سرنگونی تمام عیار نظام است. ممکن است گفته شود که در 
لیبی و تونس نیز شعارهایی مانند »الشعب یرید إسقاطَ النظام« 
شنیده می شد. اما در آنجا، وقتی نظام ساقط شد، تنها شخص 
اما در  اتفاق نیفتاد.  از قدرت کنار رفت و تغییر ریشه ای  اول 
سوریه، هنگامی که معارضان این شعار را سر می دهند، قصد 
کنند،  ایجاد  نظامی  ساختار  تمام  در  بنیادین  تغییرات  دارند 
نظامی که بر پایه قدرت فرقه ای علوی و اولیگارش های اقتصادی 

و سیاسی سنی بنا شده است.
معارضان نیز به نوبه خود، بحران را یک بحران زمانی می دانند، 
مشابه آنچه در انقلاب های عربی دیگر مشاهده کرده اند. همان طور 
که نظام سوریه، مانند ۳۰ سال پیش، احساس می کند می تواند 
با استفاده از قدرت نظامی معارضان را سرکوب کرده و خود را 
در قدرت نگه دارد، معارضان نیز بر این باورند که با حمایت های 
سیاسی منطقه ای و بین المللی و بسیج مردمی می توانند موفق 

شوند و در نهایت، مسئله تنها مسأله زمان است.

همچنین معارضان هیچ طرح یا بدیل روشنی برای دوران پس از 
سرنگونی ندارند و این مسئله همچنان حل نشده باقی می ماند. 
نکته جالب این است که حملات عمده معارضان بیشتر به سمت 
بشار اسد است و نه به لایه دوم حاکمیت که همچنان از افراد 
مثل فاروق شرع بهره می برد. جالب تر اینکه زمانی که معارضان 
متوجه می شوند که سقوط آسان نظام سوریه امکان پذیر نیست، 
انتقالی پیشنهاد  فاروق شرع را به عنوان گزینه ای برای دوره 
می دهند. فاروق شرع که خود حداقل ۴۰ سال عضو برجسته این 
نظام بوده، حاضر است که بشار اسد از قدرت کناره گیری کند، اما 
فردی از لایه دوم حاکمیت برای بر عهده گرفتن ریاست جمهوری 

در دوره انتقالی معرفی شود.

این معارضان تحت تأثیر شدید حامیان خارجی هستند و بسیار 
پراکنده و دچار اختلافات داخلی هستند. در میان معارضان، 
طیف های مختلفی از چپ گرا تا راست گرا، از اسلام گرا و سلفی تا 
لیبرال، از شهری تا روستایی و حاشیه نشین، از طبقه متوسط تا 
طبقه محروم دیده می شود. در حقیقت، معارضان متکثر هستند 
و در هیچ موضوعی جز سرنگونی نظام توافقی ندارند، حتی در 
میان اسلام گرایان. ما همچنان شاهد ریزش و انشقاق در میان 
معارضان سوریه هستیم، حتی با وجود فشارهای خارجی که 

تلاش دارند تا این گروه ها را متحد نگه دارند.

جنبش نظامی که خواسته اش سرنگونی کامل نظام بود، چه 
زمانی شکل گرفت؟ لطفاً این موضوع را مرحله بندی کنید.

مسئله سرنگونی نظام در سوریه از همان ابتدا مطرح بود. مانند 
انقلاب های عربی، در سوریه هم شعارهای اسقاط نظام  دیگر 
از همان روزهای اول در تظاهرات ها سر داده می شد. البته در 
میان برخی نخبگان، درخواست هایی برای اصلاحات نیز مطرح 
بود، چنان که این اختلافات در میان معارضان سوریه نیز وجود 

داشت. اما در خیابان، یکی از اصلی ترین و عمومی ترین شعارها، 
سرنگونی کل نظام بود.

آتش افروزی بیگانگان  
نکته ای که باید به آن توجه شود، فشارهای واردشده از طرف های 
منطقه ای و بین المللی به معارضان و تحریکات رسانه های غربی 
دیگر  یا  الجزیره  مانند  رسانه هایی  زمان  همان  در  اگر  است. 
رسانه های غربی را دنبال می کردید، مشاهده می کردید که به 
طور مستمر مردم سوریه را تحریک می کردند و فیلم هایی از 

تظاهرات و کشتارها در سوریه پخش می کردند.

این نکته را باید تأکید کنم که دوستان باید در این مورد تأمل 
داشته باشند: واقعیت این است که مردم به طور ساختاری در هیچ 
جای دنیا نقش اصلی را ایفا نمی کنند. مردم در واقع پیاده نظام ها 
هستند. کسانی که انقلاب را راهبری می کنند و سپس زمام 
آن را به دست می گیرند، نخبگان و کانون های قدرت هستند. 
داریم که مردم خواسته هایی  انقلاب هایی  از  زیادی  مثال های 
داشتند اما به چیزهایی کاملًا متفاوت رسیدند. در همه جای 
دنیا، نخبگان و کانون های قدرت هستند که جهت گیری های 
اصلی را تعیین می کنند. در واقع، مردم سوخت انقلاب ها هستند. 
به نتیجه رسیدن یک انقلاب همیشه به این معنی نیست که 

مردم می توانند نقشی ایفا کنند که مخالف نظر نخبگان باشد.

نقش مردم  
در این خصوص بارها در داخل کشور گفته ام و این حرف باعث 
از دوستان شده است. برخلاف آنچه که در  ناراحتی بسیاری 
رسانه های داخلی مطرح می شود مبنی بر اینکه بحران سوریه از 
ابتدا توطئه ای خارجی بوده است، من به این نظر مخالفم. اعتقاد 
من این است که آنچه در سوریه اتفاق افتاد ترکیبی از پروژه و 
پروسه بود. ترکیبی از تلاش های خارجی که از بیش از یک دهه 
پیش شروع شده بود و خواست و ارادة مردمی که به دلایلی از 
نظام مستقر در سوریه ناراضی بودند و خواهان تغییر در ساختار 
یا عملکرد آن بودند. پروسه به معنای یک فرایند و روند واقعی 
است، یعنی حرکت مردم که بدون هیچ برنامه ریزی قبلی شروع 
شد. بنابراین، اگر بخواهیم با نگاه واقع بینانه به این بحران نگاه 
کنیم، می توانیم همزمان رد هر دو حالت پروژه و پروسه را در 

این ماجرا ببینیم.

جرقة اولیه و تأثیر از سایر انقلاب های عربی  
آغاز این اتفاق قطعاً تحت تأثیر شرایط سال ۲۰۱۱ در کشورهای 
عربی بود که در ادبیات سیاسی جهانی به »بهار عربی« معروف 
است. این جرقه در سوریه شکل می گیرد و می توانیم آن را به 
عنوان یک انقلاب واقعی و مردمی در سوریه ببینیم. پیش از ۱۸ 
مارس ۲۰۱۱ تظاهرات هایی در سوریه شکل گرفته بود، اما به 

شکل سراسری تر می توانیم جرقة اصلی را در آن روز بدانیم.

شاید بگویید که برخی کانون ها در پشت پرده مشغول فعالیت 
بوده اند، و قطعاً چنین بوده اند. کانون ها در پروندة سوریه از سال 
۲۰۰۱ و به شکل جدی تر از سال ۲۰۰۳ در حال فعالیت بودند. 
حتی سند سازمان سیا که اشاره به حمایت از مخالفان از سال 
آنچه که در ۱۸  واقعاً  اما  این مطلب است.  ۲۰۰۹ دارد، گواه 
مارس در درعا رخ داد، به هیچ وجه به توصیة آمریکا، اسرائیل یا 
دیگران نبوده است. این اتفاق شبیه به یک دومینو بود که در بهار 

عربی در کشورهای مختلف عربی به وقوع پیوست.

قبلی  برنامه ریزی  بدون  پروسه  یک  عنوان  به  رخداد  این 
می توانست اتفاق بیافتد، اما به سرعت توسط لایة  پروژه مصادره 
شد و به سمتی رفت که امروز بسیاری از مردم می گویند اگر 
چنین فضایی را پیش بینی می کردند، اصلًا دست به انقلاب و 
تظاهرات نمی زدند. انقلاب به سرعت توسط لایة پروژه مصادره 
شد. اگر نقش پروژه و پروسه را از هم تفکیک کنیم، در آن 
صورت متوجه خواهیم شد که وقتی من می گویم انقلاب شریف 
بود، منظورم مردم هستند که به دلایلی به دنبال پایان فساد و 

استبداد بودند.

رژیم صهیونیستی اگر می توانست از پس 
حماس برآید، آتش بس حاصل نمی شد

محمدناصر ریاحی با بیان اینکه پیروزی حماس و مردم 
مظلوم فلسطین در شرایط کنونی بر هیچ کس در جهان 
پوشیده نیست، گفت: این پیروزی، تجلیِ همان عنوانِ 
اصیل و مفهومی است که در مکتب اسلام با عنوان پیروزی 
خون بر شمشیر شناخته می شود؛ و ما اکنون در عصر 

حاضر، این حقیقت را به عینه تجربه کرده ایم.
وی این پیروزی را یادآور تجربه تاریخی ما در تاریخ اسلام 
و وقایع کربلا عنوان کرد و افزود: جایی که با الگو قرار دادن 
آن وقایع، مردم فلسطین نیز به این باور رسیده اند که حادثه 
کربلا چیزی جز این نبوده است. در واقع، تجربیات تاریخی، 
به  ویژه تاریخ اسلام، الگویی برای مردم فلسطین در جنگ 

غزه شد.

این کارشناس مسائل سیاسی با اشاره به این موضوع که 
نزدیک به ۱۶ ماه، جنگی یکپارچه در غزه جریان داشت، 
بیان کرد: این جنگ به نوعی یک جنگ جهانی بود؛ چرا که 
آمریکا و هم پیمانانش هر آنچه در توان داشتند، در اختیار 
این رژیم قرار دادند. به تعبیر مقام معظم رهبری، اگر همین 
امکاناتی که آمریکا در اختیار اسرائیل گذاشت نبود، چه بسا 

خیلی زودتر از این ها کار اسرائیل به پایان رسیده بود.
وی اشاره کرد: گاهی در جهان و حتی در داخل، این بحث 
مطرح می شود که اسرائیل ممکن است ایران را از پای 
درآورد یا نابود کند. حال آنکه اسرائیل حتی نتوانست از 
پس حماس برآید. این نکته مهمی است. یعنی اسرائیل، 
با آن پروپاگاندایی که در جهان به عنوان چهارمین ارتش 
دنیا شناخته می شود، از پس یک گروه در نوار باریکه ای 

مثل غزه برنیامد.

اگر  اینکه  بیان  با  رادیو گفت وگو  با  ریاحی در مصاحبه 
اسرائیل می توانست از پس حماس برآید، توافق آتش بس 
حاصل نمی شد، تصریح کرد: اسرائیل در واقع به آن چیزی 
که وعده داده بود عمل نکرد. وقتی کسی کنشی را انجام 
می دهد، قبل از آن اعلام می کند که قصد انجام آن کنش 
را دارد و در واقع، نوعی زورآزمایی انجام می دهد. اسرائیل 
اعلام کرد می خواهد این اتفاق را رقم بزند، اما به هیچ یک 
از اهدافش نرسید که این، مهم ترین پیروزی مردم فلسطین 

است.
وی اهداف رژیم صهیونیستی از جنگ در غزه را برشمرد و 
عنوان کرد: آنها اعلام کردند گروه حماس را از بین خواهند 
برد یا حداقل ادعای جزئی اسرائیل این بود که شاخه نظامی 
حماس را نابود خواهد کرد، مردم را آواره، غزه را تصرف و 

اسرا را آزاد خواهد کرد اما هیچ کدام از آنها محقق نشد.

این کارشناس مسائل سیاسی با بیان این موضوع که یکی از 
کارت های برنده و مؤلفه های اصلی پیروزی حماس، موضوع 
اسرا بود، اظهار کرد: اسرائیل حاضر شد تونل ها را خراب 
کند و بمب های چند تنی را بریزد تا حداقل اسرا هم از 
بین بروند و دیگر از بابت زنده بودنشان خیالشان جمع شود 
و این مسئله را به گردن حماس بیاندازند؛ به این بهانه که 
جنگ است و این عمل کاملاً موجه است. اما به هر حال، 
حماس واقعاً یکی از عوامل پیروزی را نشان داد و آن این 
بود که با این حجم از توحش و نسل کشی و استفاده از 
بمب ها و تسلیحاتی که نه تنها برای اسرائیل بلکه برای 
کشورهای مختلف بود، اسرائیل نتوانست حتی یک اسیر 

را آزاد کند.
وی از تغییر نگرش فکار عمومی و حتی بعضی از دولت ها 
نسبت به رژیم صهیونیستی گفت و اشاره کرد: جامعه 
جهانی به جایی رسیده بود که برخی از کشورها، مانند 
فرانسه که یک کشور اروپایی است، محدودیت هایی برای 

استفاده از تسلیحات وضع کردند.

ریاحی بیان کرد: امروز در لندن، در پاریس، و در کشورهای 
حمایت های  بودند  بی تفاوت  مردم  بعضاً  که  مختلف 
انجام شد. در کشورهایی مانند  از فلسطین  گسترده ای 
مردم  از  حمایت هایی  چه  که  کردیم  مشاهده  ایرلند، 
مظلوم فلسطین در ورزشگاه های فوتبال صورت گرفت و 
چه محکومیت هایی علیه رژیم غاصب صهیونیستی اتفاق 
افتاد که این به معنای پیروزی مردم فلسطین و گروه های 

مقاومت در این کشور است.

هادی معصومی زارع

محمدناصر ریاحی
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 سال سوم                                                    شماره پانصدوبیست
اقتصاد

به  که  بریکس  سران  اجلاس  آخرین  در 
هیئت هایی  شد،  برگزار  روسیه  رهبری 
تلاش های  داشتند.  شرکت  کشور   ۳۶ از 
روسیه،  رئیس جمهور  پوتین،  ولادیمیر 
برای تعریف بریکس به  عنوان وزنه ای در 
برابر ائتلاف های غرب محور مانند گروه ۷، 
را  گروه  این  نمادین  و  راهبردی  اهمیت 

افزایش داد.

رویکردی  با  بریکس  عضو  کشورهای 
عدم توازن های  تا  تلاش اند  در  چندجانبه 
موجود در نظام بین المللی را اصلاح کنند. 
و  اجتماعی  همبستگی  راستا،  این  در 

اقتصادی زیر چتر بریکس از رقابت  قدرت های دولتی فراتر 
می رود که در دیدگاه های رایج روابط بین الملل به عنوان 

عامل اصلی تنظیم مناسبات جهانی شناخته می شود.
توسط  سوئیفت  جایگزینی  و  جهانی  مالی  نظام  اصلاح 

بریکس
کشورهای بریکس فشار فزاینده ای برای اصلاح نظام مالی 
ساختارهای  در  بازنگری  خواستار  و  کرده  وارد  موجود 
اقتصادی،  تحولات  زمینه  در  هستند.  جهانی  اقتصادی 
اجلاس بریکس به بررسی راه هایی برای ایجاد جایگزینی 
پرداخت.  سوئیفت  پرداخت های  بین المللی  سامانه  برای 
در این راستا، محدویت های روسیه در استفاده از سامانه 
این کشور  دنبال حمله  به  از سال ۲۰۲۲  که  سوئیفت، 
یافتن  به  بیشتری  فوریت  است،  شده  آغاز  اوکراین  به 
سازکارهای جایگزین بخشیده است. روسیه به طور ویژه در 
توسعه این جایگزین ها فعال بوده تا استقلال مالی خود را 
افزایش داده و راه حلی پایدار در تجارت بین الملل ایجاد 

کند.
این تلاش های گروه را می توان واکنشی در برابر ساختار 
نظام مالی بین المللی دانست که گامی مهم در جهت ایجاد 

نظم چندقطبی جهانی محسوب می شود.

توسعه ی اقتصادی در بریکس با پیمان جهانی دیجیتال
کشورهای در حال  توسعه، با نابرابری های گسترده ای در 
دسترسی به پیشرفت های فناوری مواجه هستند. به همین 
و  دیجیتالی سازی  طریق  از  دارد  تلاش  بریکس  منظور، 
اقتصادی  توسعه  پیمان جهانی دیجیتال]۱[،  از  حمایت 
کشورهای در حال  توسعه را تضمین کند تا شکاف دیجیتال 
را کاهش دهد. این اقدام نه تنها بخشی از توسعه اقتصادی، 
محسوب  نیز  اجتماعی  نظام  توسعه  برای  تلاشی  بلکه 
می شود، چرا که دسترسی به فناوری های دیجیتال نقش 
کلیدی در توسعه اقتصادی و اجتماعی جوامع ایفا می کند.

تأکید بر صلح و امنیت بین المللی نیز در چشم انداز راهبردی 
بریکس برجسته است. افزایش نقش کشورهای عضو  در 
چندقطبی گرایی  ترویج  به منظور  امنیتی  سازوکارهای 
و عبور از معیارهای غرب محور ساختار کنونی از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است. در این چارچوب، کشورهای بریکس 
خواهان اصلاح شورای امنیت به منظور تضمین صلح جهانی 

و ایفای نقش فعال تر کشورهای در حال  توسعه هستند.

بریکس سکّوی فرار از تحریم های آمریکا
این گروه از ترتیبات مالی برای حمایت از کشورهای در 

حال توسعه، به ویژه در جهت تحقق اهداف توسعه پایدار، 
در  بین الملل  روابط  در  بریکس  شتاب  می کند.  حمایت 
سال های اخیر باعث شده است که سیاست دیرینه نادیده 
گرفتن این گروه توسط قدرت های غربی دیگر غیرقابل دوام 
باشد. این تحول زمانی به طور ملموس آشکار شد که گروه، 
چهار عضو جدید، مصر، اتیوپی، ایران و امارات متحده عربی 

را در اجلاس سالانه خود در روسیه پذیرفت.
جزئیات مهم دیگر درباره این اجلاس آن است که روسیه 
و چین در حال توسعه پروژه های مشترک در بخش هایی 
کشاورزی  و  پیشرفته  فناوری  صنعت،  انرژی،  همچون 
هستند. در این راستا، پوتین اظهار داشت که این همکاری 
در سطح  متعادل تر  اقتصادی  ساختار  ایجاد  به  می تواند 

جهان کمک کند.
پس از آنکه گروه G7 حدود ۳۰۰ میلیارد دلار از دارایی های 
روسیه را به عنوان حمایت مالی از اوکراین مسدود کرد و 
همچنین تحریم های اقتصادی آمریکا و کشورهای غربی 
علیه روسیه و چین گسترش یافت، این دو کشور بیش  از 
پیش به تعمیق همکاری های خود در بریکس ترغیب شده 
و تلاش برای ایجاد یک ساختار اقتصادی چندقطبی را 

تسریع بخشیده اند.
اقدام های راهبردی گفته شده، بریکس را به سکویی قوی تر 
برای کشورهایی تبدیل می کند که به دنبال راهبردهای 
جایگزین در برابر تحریم های مبتنی بر دلار آمریکا هستند. 
کشورها برای ایجاد یک ساختار اقتصادی مستقل تلاش 
می کنند و همچنین همکاری عمیق تر روسیه و چین در 
چارچوب بریکس این پتانسیل را دارد که به عنوان وزنه ای 

در برابر سیاست های تحریمی ایالات متحده عمل کند.

کنشگری بریکس در نظم چند قطبی
آخرین اجلاس گروه، نقطه عطفی در سازکارها و نهادهای 
پویای جهانی به شمار می آید و تصمیمات مطرح شده در 
این اجلاس بازتابی از تلاش کشورهای بریکس برای ایجاد 

جایگزینی در برابر نظم های موجود بر محور غرب است.
در این چارچوب، سازوکار گروه نه  تنها همکاری اقتصادی، 
بلکه همبستگی اجتماعی را نیز ترویج می کند. همچنین 
اجلاس بریکس صرفاً یک نشست دیپلماتیک نبود، بلکه 
نشان دهنده تلاش این گروه برای تثبیت موقعیت خود در 

شرایطی است که قدرت جهانی در حال تغییر است.
بریکس به عنوان کنشگری که توانایی تأثیرگذاری بر توازن 
در  مهم  نقشی  ایفای  پی  در  دارد،  را  بین المللی  روابط 

شکل دهی به نظم چندقطبی آینده است.

گسترش بریکس در مسیر چندجانبه گرایی نوین

بسته تامین مالی ارزی و ریالی برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر، فرصتی برای كاهش ناترازی برق

معاون سرمایه گذاری و تنظیم مقررات ساتبا )سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق(، بسته تامین مالی ارزی و 
ریالی بانک مرکزی برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر را تشریح 

کرد.
امیر دودابی نژاد در برنامه روزی نو رادیو اقتصاد بابیان اینکه یکی 
از موانع و مشکلات پیش روی توسعه تجدیدپذیرها، موضوع 
مشکل  این  رفع  برای  راهکارهایی  گفت:  است،  مالی  تامین 
اندیشیده شده و با همکاری وزارت نیرو و صندوق توسعه ملی، 
بسته تامین مالی ارزی و نحوه تامین ارز مصوب شده توسط بانک 
مرکزی برای بازپرداخت بدهی واردکنندگان تجهیزات نیروگاهی 

تجدیدپذیر در نظر گرفته شده است.
وی افزود: هیئت وزیران مصوبه ای را با عنوان اصلاح آیین نامه 
رفع موانع تولید نیروگاه های تجدیدپذیر ابلاغ کرد که طبق ماده 
۸ این تصویب نامه، این بسته تامین مالی ارزی و ریالی، توثیق 
بازپرداخت بدهی واردکنندگان  برای  ارز  تامین  وثایق و نحوه 

تجهیزات نیروگاهی تجدیدپذیر را تسهیل می کند.
در  کرد:  تأکید  ساتبا  مقررات  تنظیم  و  سرمایه گذاری  معاون 
معرفی  مسیر  است  شده  مکلف  مرکزی  بانک  بخش،  اولین 
اعتباری  خطوط  از  بهره مندی  به  علاقه مند  سرمایه گذاران 
فاینانس را تسهیل کند و سرمایه گذاران برای این منظور باید 

مصوبه شورای اقتصاد را داشته باشند که ساتبا در این چهارچوب 
آمادگی دارد سرمایه گذاران را به این سو راهنمایی کند.

دودابی نژاد با اشاره به اهمیت صندوق توسعه ملی برای تامین 
معادل ۵  این مصوبه،  اساس  بر  اظهار کرد:  این طرح ها  مالی 
میلیارد دلار برای موضوع سرمایه گذاری در حوزه تجدیدپذیرها 
یا  و  تسهیلات  پرداخت  عاملیت  اعطای  قراردادهای  از طریق 
سپرده گذاری نزد سیستم بانکی و یا سایر شیوه های تامین مالی 

درنظر گرفته شده است.
وی به مسیر دیگری برای سرمایه گذاران دارای منابع کافی ارزی 
و ریالی اشاره کرد و گفت: سرمایه گذاران دارای منابع ریالی 
می توانند از طریق بانک مرکزی، منابع را تبدیل به ارز کرده و از 

این طریق برای سرمایه گذاری استفاده کنند.
کرد:  تصریح  ساتبا  مقررات  تنظیم  و  سرمایه گذاری  معاون 
سرمایه گذارانی که درآمد ارزی داشته باشند، بر اساس مقررات 
اساس  بر  حال  و  برگردانند  را  ارزی خود  درآمد  باید  مربوطه 
این توافقنامه سرمایه گذار می تواند این درآمد ارزی را در حوزه 
تجدیدپذیرها صرف کند و به این ترتیب به رفع تعهد ارزی خود 

بپردازند.
دودابی نژاد از تسهیلگری بانک مرکزی برای سرمایه گذاران با 
درآمد ناکافی ارزی برای بازپرداخت اقساط خبر داد و عنوان کرد: 

سرمایه گذارانی که منابع ارزی دریافت می کنند باید به صورت 
ارزی، اقساط را بازپرداخت کنند، اما در صورتی که نتوانند درآمد 
ارزی کسب کنند، می توانند ریال را با نرخ روز مرکز مبادلات، 
تبدیل به ارز کرده تعهدات خود را نسبت به بازپرداخت بپردازند.

وی با اشاره به تسهیل دریافت وثایق از سرمایه گذاران، عنوان 
کرد: طبق این مصوبه سرمایه گذار حوزه تجدیدپذیر می تواند 
دارایی های طرح مانند زمین، تجهیزات و یا مجموعه دارایی های 
مالی دیگری همچون سهام یا گواهی تولید برق تجدیدپذیر را به 

عنوان وثیقه به بانک معرفی کند.

امیر دودابی نژاد

رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران و عضو شورای قیمت 
منطقی  قیمت  گفت:  کشاورزی  محصولات  گذاری 
محصولات مهمترین مولفه حمایت از کشاورزان و تحقق 

خودکفایی در کشور است.

قاسم پیشه ور در برنامه هشت صبح رادیو اقتصاد افزود: 
ایجاد ساختارشورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های 
حمایتی محصولات اساسی کشاورزی در مجلس یازدهم 

تصویب شد.
وی همچنین اظهار داشت: در زمان حاضر این شورا در 

محل وزارت جهاد کشاورزی تشکیل جلسه می دهد.

رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران و عضو شورای قیمت 
گذاری محصولات کشاورزی گفت: پیش از تشکیل این 
شورای  در  کشاورزی  محصولات  گذاری  قیمت  شورا 

اقتصاد انجام می شد.
سیاست های  اتخاذ  و  گذاری  قیمت  شورای  افزود:  وی 
حمایتی محصولات اساسی کشاورزی متشکل از ۹ عضو 

است.

پیشه ور بیان داشت: از مجموع ۹ عضو این شورا شش 
عضو از نمایندگان تشکل های مختلف کشاورزی و سه 
عضو دولتی یعنی سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور، 
وزارت جهاد کشاورزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی 

است.
اتخاذ  گذاری  قیمت  شورای  ریاست  کرد:  عنوان  وی 
سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی با وزیر 

جهاد کشاورزی است.

رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران و عضو شورای قیمت 
گذاری محصولات کشاورزی گفت: طبق معمول کشف 
قیمت محصولات کشاورزی به چهار روش انجام می شود.

وی افزود: یکی از این روش ها که خیلی مهم است و باید 
تولید کننده انجام دهد قیمت های واقعی یا هزینه تولید با 

سود متعارف برای بخش کشاورزی است.

پیشه ور بیان داشت: اما آنچه که در میدان عمل اتفاق می 
افتد اینکه قیمت گذاری محصولات کشاورزی برای خرید 
تضمینی قبل از تیر ماه سال جاری باید برای سال آینده 

انجام شود.
وی عنوان کرد: سال زراعی هر ساله از مهرماه شروع و 
برداشت محصول در فروردین ماه سال آینده آغاز می شود 
افزایش  منجمله  زیادی  اتفاقات  زمانی  بازه  این  در  و 

هزینه های تولید رخ می دهد.

رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران و عضو شورای قیمت 
گذاری محصولات کشاورزی گفت: عمده مسائل و موارد 
کارگر،  کود،سم،  قیمت  مثل  تولید  هزینه های  افزایش 
ارز و نرخ تورم  به مبادله  این می توان  سوخت و نظایر 

اشاره کرد.
وی افزود: با توجه به این ضرورت ایجاد می کند نرخ خرید 
قرار گیرند چون کشف قیمت  بازنگری  تضمینی مورد 
در اردیبهشت و خرداد ماه سال جاری برای سال آینده 

صورت می گیرد.

پیشه ور بیان داشت: کشاورزان از این بابت گلایه دارند که 
قیمت تضمینی محصولات کشاورزی پایین است و باید 
مورد بازنگری قرار گیرد چون با این قیمت کشت و کار 

برای آنان صرفه اقتصادی ندارد.
وی تاکید کرد: پیشنهاد می شود دولتمردان یا تورم را مهار 
کنند یا قیمت ها در شورای قیمت گذاری بازنگری شود تا 

تولید کننده آسیب نبیند.

رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران و عضو شورای قیمت 
کشاورزی  شد:  یادآور  کشاورزی  محصولات  گذاری 
بزرگترین شغل در ایران و دنیا محسوب می شود که در 

صورت عدم حمایت تولید به فراموشی سپرده می شود.

قاسم پیشه ور

قیمت منطقی محصولات مهمترین 
مولفه حمایت از كشاورزان

 پنهان کردن خلأ برنامه ریزی و ناتوانی  در حل 

مسائل کشور  با تکرار ایده های شکست خورده

بررسی روابط ایران و ایالات متحده آمریکا در طول تاریخ نشان 
می دهد که اعتماد به وعده های این کشور همواره با پیامدهای 
نامطلوبی همراه بوده است. شواهد تاریخی نشان می دهد که 
هرگاه فرد یا گروهی در ایران به تعهدات و وعده های آمریکا اتکا 
کرده است، نتایج حاصل در نهایت به زیان آن ها و منافع ملی 

تمام شده است. 

ایالات متحده آمریکا در سیاست خارجی خود همواره رویکردی 
سلطه جویانه اتخاذ کرده است، به گونه ای که اولویت اصلی آن 
تأمین منافع ملی خود بوده، حتی اگر این امر به زیان کشورهای 

طرف تعامل، از جمله هم پیمانانش، تمام شود.

 نمونه ای تاریخی از این رویکرد، نحوه مواجهه آمریکا با دولت 
دکتر محمد مصدق در ایران است که منجر به کودتای ۲۸ 
مرداد ۱۳۳۲ شد. در نمونه ای معاصر، می توان به رویکرد دولت 
دونالد ترامپ در قبال اوکراین اشاره کرد، جایی که برای تأمین 
منافع خود، حاضر به معامله بر سر سرنوشت این کشور در برابر 

روسیه شده است.

با وجود شواهد متعدد مبنی بر عهدشکنی آمریکا در مذاکرات 
یک  بین الملل،  روابط  در  کشور  این  سلطه جویانه  رویکرد  و 
جریان سیاسی خاص در داخل کشور همواره مذاکره با آمریکا 
را به عنوان تنها راه حل مشکلات داخلی مطرح می کند و در این 
راستا، تلاش دارد خلأ برنامه ریزی و ناتوانی خود در حل مسائل 

کشور را با تکرار ایده های شکست خورده پنهان سازد. 

این در حالی است که تجربیات پیشین نشان داده اند که این 
رویکرد نه تنها نتایج مثبتی به همراه نداشته، بلکه در بسیاری 
از موارد منجر به تضعیف منافع ملی شده است. با این وجود، 
این جریان سیاسی خاص بدون توجه به واقعیات حاکم بر نظام 
بین الملل و با نادیده گرفتن شکست های پیشین، همچنان بر 

تکرار این راهبرد اصرار می ورزند.

تجربه برجام به وضوح نشان داد که آمریکا نمی تواند مورد اعتماد 
عهدشکنی  بین المللی  توافقات  برابر  در  همواره  و  گیرد  قرار 
می کند. با خروج یک جانبه این کشور از برجام تحت ریاست 
جمهوری ترامپ، اثبات شد که وعده های آمریکا و تعهدات آن 

در عمل هیچ گاه اجرایی نمی شوند.

محمد محسن نجفیان
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رضا  حضور  با  »سونسوز«  سینمایی  فیلم  رسانه ای  نشست 
جمالی نویسنده و کارگردان، سلمان عباسی تهیه کننده، ناصر 
محبی، بهروز اللَّه وردی زاده، حمداللَّه سلیمی بازیگر، عبداللَّه 
فیلم برداری، علی مغازه ای آهنگ ساز و رسول  شکری مدیر 

علیزاده طراح صحنه و لباس برگزار شد.
 در ابتدای این نشست رضا جهانی، نویسنده و کارگردان فیلم 
با یادی از همکاران درگذشته و گرامیداشت یاد آن ها در پاسخ 
به اینکه چرا روایت مستندگونه برای فیلم انتخاب کرده است، 
گفت: روایت فیلم طوری است که می خواستم قصه باورپذیری 
ارائه دهم برای همین این سمت آمدم. دوست  به مخاطب 
داشتم در مرز داستان گویی و مستند روایت داشته باشم و به 

این موضوع در فیلم های کوتاهی که داشتم نیز توجه کرده ام.
 وی در پاسخ به اینکه آیا فیلم بر اساس تجربه واقعی بوده یا خیر 
بیان کرد: موضوع فیلم پیرامون روایت هایی است که از یک اتفاق 
شنیدم و برایم جذاب بود. فردی به خاطر اینکه همسرش بچه دار 
نمی شد تصمیم گرفت دوباره ازدواج کند و زن دوم گرفت و از 
آن زن هم بچه دار نشد. این ایده در ذهن من شکل گرفت که 

چقدر می تواند موقعیت حساس و نمایشی باشد.

 تنوع زبان در سینما  
 جمالی ادامه داد: در سال ۱۳۹۰ بر حسب این موضوع فیلم 
کوتاهی ساختم و داستان آن را نوشتم و بعد آن را بسط دادم. 
در فرم و ساختار آن باید به دنبال دنیایی می گشتم که ما به ازای 
از  پرورش دادم. پس  را  بنابراین موضوع  باشد؛  بیرونی داشته 
ساخت فیلم کوتاه این مسئله همچنان ذهن مرا درگیر کرد. 
ازآنجاکه فیلم کوتاه مخاطب محدودتری دارد فکر کردم می تواند 
این موضوع تبدیل به یک فیلمنامه بلند شود. دلیلی که سعی 
کردم به سمت مستند بروم چنین روستاهایی بوده که مردان 
آن به خاطر اینکه نمی توانستند به دکتر مراجعه کنند ازاین دست 

اتفاقات برایشان زیاد افتاده است.
 وی درباره انتخاب زبان فیلم و ارتباط مخاطبان بیشتر با آن 
گفت: به نظرم اگر اثری تولید می شود و قصه ای روایت می شود 
باید به فرهنگ آن احترام بگذاریم. زبان فرهنگ است و نمی توانید 
آن را نادیده بگیرید. اگر زبانش را بگیرید، اصالت آن اثر را نیز 
از آن گرفته اید. فیلم باید لحن خوب داشته باشد و مخاطب را 
جذب کند. فکر می کنم آن ارتباط برقرار شد. من متکی به روان 
بودن و باورپذیر بودن داستان هستم. در فیلمسازی ساده گرفتم 
و تجربه کردم و همان مسیر و جریان فیلم های کوتاهم را ادامه 
می دهم. ما هرچقدر این تنوع سینمایی و قومیت را ادامه دهیم 
سینمای ما غنی تر خواهد شد. سینمای ما به فیلم و قصه خوب 
و روایت متفاوت نیاز دارد. احساس می کنم در این فیلم بلند هم 
بازخوردهای عالی گرفتم. امیدوارم از این جریان در سینمای 
ایران حمایت کنیم. چرا که هرچه به این سمت برویم سینمای 

ایران جذاب تر و زیباتر می شود.
و  دارد  را  خود  مخاطب  آذری زبان  فیلم های  داد:  ادامه  وی 
مخاطب دوست دارد از فرهنگ خود در سینمای ایران ببیند 

و از آن به خوبی استقبال می کند. همین امر رقابت خوبی میان 
فیلمسازان شکل می دهد و جریان ساز می شود.

اینکه برای ساخت چه موضوعی امکان تولید   جمالی درباره 
نداشتید، بیان کرد: فیلم های کوتاهم را جسورانه می سازم چون 
موضوعی  دارم  دوست  نیست  مطرح  آن  در  سرمایه  برگشت 
که برایش دغدغه دارم را بسازم و عکس العمل ها را درباره آن 
بدانم. دوست دارم فیلم هایم سه گانه شوند و بعد از »پیرمردها 
نمی میرند« و »سونسوز« فیلم دیگری در همین راستا بسازم. 
فیلم هایی با این موضوعات نگاه متفاوتی به زندگی و سینما دارند. 

همیشه از فیلم های کوتاهم تأثیر گرفته ام.
 این کارگردان درباره کار با نابازیگر نیز گفت: قصه فیلم ایجاب 
می کرد به سمت زبان آذری برویم. برخی از بازیگران تئاتری 
بودند و برخی در تلویزیون اردبیل کار کرده بودند. مریم مومنی 
در نقش دکتر، اردبیلی است و مشکل زبان را نداشت و لهجه را 
در بازی هایش کنترل می کرد و بسیار باهوش بود. به این دلیل 
سعی کردیم از نابازیگران استفاده کنیم که پیدا کردن بازیگر 
مسن در شهرستان محدود بود. انتخاب تک تک بازیگران همانند 

بازیگران اصلی برایم مهم بودند.

 وفادار به اصالت بودیم  
 در بخش دیگری از این نشست، سلمان عباسی، تهیه کننده فیلم 
گفت: این فیلم حاصل تلاش تمام همکاران در این فیلم است. 
بیشترین دغدغه ام در فرهنگ و سنت کار کردن با موضوعاتی 
از صدا و تصویر سعی کردیم  اول  بود. در وهله  این دست  از 
و  منطقه  جغرافیای  و  فرهنگ  به  بنابراین  کنیم،  بومی سازی 
همچنین اصالت آن در داستان وفادار بودیم و انتخاب زبان آذری 

نیز از همین رو بود.

 استفاده از طبیعت منطقه برای ایجاد جذابیت بصری  
عبداللَّه شکری، مدیر فیلمبرداری نیز در پاسخ به این که چگونه 
فضاهای فیلم را برای فیلمبرداری انتخاب کردید، گفت: با کارگردان 
به این نتیجه رسیدیم که دو دوربین استفاده کنیم که یکی از آنها 
دوربین خود کارگردان باشد و در نور و قاب بندی تلاشمان این بود 
که این منطقه را بشناسیم. طبیعت این منطقه را می شناختیم و 

تلاش کردیم از جذابیت های بصری آن استفاده کنیم.

 حضور چنین فیلم هایی در سینما کم است  
اینکه چه  به  لباس در پاسخ   رسول علیزاده، طراح صحنه و 
طراحی مدنظر بوده است، گفت: این فیلم را دوست دارم و با آن 
لحظه به لحظه زندگی کردم. من در این منطقه زندگی می کنم 
و تک تک لوکیشن ها برای فیلمبرداری طبق فیلم دستکاری 
شده بود. دوست داشتم هیچ کس را در این فیلم بد نبینیم چرا 
که همه خوبند و ما باید زاویه مان را پیدا کنیم. چنین فیلم هایی 
در سینمای ما کم است و امیدوارم بیشتر شود. امسال در فضای 
شهری هم کار دارم ولی این کار را در فضای روستایی بسیار 

دوست دارم.

 فیلم از دید من فراتر از سرگرم کنندگی بود  
 علی مغازه ای، آهنگساز درباره موسیقی این فیلم توضیح داد: 
وقتی فیلم را دیدم بسیار لذت بردم و احساس کردم با فیلمی 
طرف هستم که اگر یک فیلمساز خارجی ساخته بود همه از 
آن تعریف می کردند. از من خواسته شد بدون بودجه برای این 
فیلم کار کنم. تخصص من در موسیقی اقوام است. این فیلم 
از دید من فراتر از سرگرم کنندگی بود و بحث های فلسفی در 
آن می دیدم. در فیلم افرادی که در جست و جوی رسیدن به 
زایش، زندگی و کار و فرزند آوری شان بودند. این فیلم برای من 
تجربه بسیار ارزشمندی بود. امیدوارم سه گانه بودن آن با همین 

کیفیت پیش برود.

 خندوانه و پله پرشی به سینما  
  ناصر محبی، بازیگر این فیلم درباره استفاده از تجربه حضور در 
برنامه »خندوانه« گفت: خندوانه در مسیر موفقیت من بسیار 
تاثیرگذار بود و بیشتر اتفاقات خوب برای من بعد از خندوانه 
افتاد که برای همین از رامبد جوان تشکر می کنم. در پیش تولید 
این فیلم به من گفته شد نقش اکبر در فیلم نقش بسیار مهمی 
است؛ روی آن فکر کردم و توانستم نقش را نزدیک به کاراکتر 
به  اهالی روستا دوست داشتنی  برای  نباید  دربیاورم، چرا که 
نظر می آمد. اکبر در فیلم بسیار تنها و مظلوم بود. اولین فیلم 
سینمایی زندگیم را با رضا جمالی شروع کردم که امیدوارم این 

همکاری و دوستی را ادامه دهیم.

علی سرابی، بازیگر نقش اصلی فیلم سینمایی »صیاد« درباره 
نحوه پذیرش و پیشنهاد نقش و نزدیک کردن خود به این 

شخصیت توضیح داد.

به  »صیاد«  سینمایی  فیلم  اصلی  نقش  بازیگر  سرابی،  علی 
کارگردانی جواد افشار و تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی که 
نقش شهید علی صیاد شیرازی را ایفا کرده است، درباره کم 
کار بودن در مدیوم تصویر و سینما و فعالیت بیشتر در حوزه 
نمایش و تئاتر توضیح داد: علاقه شخصی من تئاتر است و 
همیشه هم در حوزه نمایش پر کار بوده ام و همچنان هم کار 
خواهم کرد. تئاتر از نگاه هنری برای من ترجیح بسیار بیشتری 
دارد و منبع درآمد خوبی هم برای شخص من است، در این 
شرایط که سینما برای من اولویت کاری، هنری و مالی ندارد 

باید یک سری از مسائل باشد تا من را وادار به کار کند.

شروع  و  »صیاد«  سینمایی  فیلم  پیشنهاد  نحوه  درباره  وی 
همکاری با پروژه ای که اولین فیلم درباره بلند پایه ترین مقام 
نظامی ایران است، تصریح کرد: سال گذشته برای همراهی 
سینمایی  فیلم  صحنه  پشت  به  بنی آدم،  مارال  همسرم، 
»پروین« رفته بودم که شهرام خلج را دیدم، شهرام دقایقی به 
من زل زده بود و پرسید که چرا فیلم سینمایی بازی نمی کنم 
و اگر پروژه ای باشد برای تست گریم خواهم رفت؟ من از ابتدا 
در جریان نقش نبودم و بعد از اتمام تست گریم متوجه شدم و 
برای خود من بسیار شوکه کننده بود و به زمان شهادت سردار 
صیاد شیرازی و غمی که ملت ایران را فراگرفته بود پرت شدم.

علی سرابی با اشاره به مسئولیت سنگین ایفای این نقش و 
محبوبیت این شخصیت در بین مردم، عنوان کرد: من زمانی 
از تیم  این نقش را قبول کردم، یک زمان یکی دوماهه  که 
تولید گرفتم تا درباره شهید علی صیاد شیرازی تحقیق کنم و 
قرابت های خودم را با شخصیت این شهید افزایش دهم. در این 
مسیر تمام مکتوبات مرتبط به شهید را خواندم، ویدئو های قابل 
ملاحظه ای از ایشان دیدم، با سرداران و فرماندهان متعددی از 
ارتش عزیزمان که به پروژه لطف داشتند نشستم و درباره ریز 
جزئیات شخصیتی شهید صحبت کرده و به آن مشرف شدم. 
برای رسیدن به نقش هم از نظر فیزیکی ۱۵ کیلو کم کردم و 
در تمام فرآیند تولید به شدت ورزش می کردم تا بدنم را به بدن 

ورزیده شهید صیاد شیرازی نزدیک کنم.

بازیگر نقش شهید علی صیاد شیرازی با اشاره به اینکه با هوش 
اون سینک شده است،  مصنوعی صدای شهید روی صدای 
اعلام نارضایتی کرد و گفت: من به عنوان کسی که در تمام 
فرآیند تولید فیلم با شهید صیاد شیرازی زندگی کردم، مخالف 
استفاده هوش مصنوعی برای صدای شهید بودم و هستم؛ چرا 
که من به عنوان بازیگر تلاش بسیار زیادی کردم تا حد نوع 
هجاها، آکسن گذاری ها، احساسات و توناژ صدای خودم را به 
صدای شهید صیاد شیرازی نزدیک کنم که هم یک ادای دین 
به شهید است و هم یک اتفاق خوب در فرآیند بازیگری خود 
من؛ که در این امر موفق هم بودم و از طرفی هم خوشحالم 
که صدای شهید با استفاده از هوش مصنوعی و هجابندی و 
آکسون گذاری های شخص من در نسخه نهایی استفاده شد و 

فراکانس صدای من بسیار شبیه تر شد.

من با شهید صیاد شیرازی 
زندگی کردم

شناسایی و تنوع سینمایی با قومیت ها

در جشنواره فیلم فجر امسال، »جایزه خانواده« به بخش تجلی   
اراده ملی اضافه شده است. این جایزه با هدف ترویج ارزش های 
خانواده، سبک زندگی ایرانی-اسلامی و تأثیر سینما بر تحکیم بنیان 

خانواده طراحی شده است.

سینما ابزاری برای کنار هم بودن

ابوالفضل جلیلی  به کارگردانی  فیلم سینمایی »داد«  نشست 
برگزار شد؛ ابوالفضل جلیلی تهیه کننده و کارگردان، سید امیر 
سیدزاده تهیه کننده، کاوه دارایی، ابوالفضل سلیمی، محمدرضا 
بختیاری، شهاب طباطبایی، مسعود امین ناجی بازیگر و حسین 

نوابی صدابردار در این نشست حضور داشتند.
 ابوالفضل جلیلی در ابتدای این نشست گفت: بسیار خوشحالم 
که در بین شما هستم. این فیلم مجوز نمایش ندارد و فعلًا مجوز 
اکران در جشنواره را دارد و امیدوارم پس از جشنواره هم اکران 

آن بلامانع باشد.
وی ادامه داد: امروز به دلیل مشکلات سیاسی و اجتماعی و...  
وقتی چنین  از هم منفک شده اند، چطور می توان  خانواده ها 
چیزی وجود ندارد در فیلم نمایش داد؟ تمام عوامل من مانند 
خانواده در کنار من هستند و صرف رابطه کارگردان و بازیگر و یا 
یکی از عوامل نیست. بسیاری از کارها را برای هم انجام می دهیم 

و تلاش می کنیم تا در کار این خانواده را حفظ کنیم.
جلیلی که تدوین فیلم را نیز برعهده دارد، توضیح داد: اگر صرفاً 
کار کارگردانی کنم قطعاً تمرکزم روی کار خود بیشتر می شود 
ولی شاید اگر فرد دیگری کار را تدوین می کرد، نتیجه متفاوت 

می شد.
ین نویسنده و کارگردان درباره تأثیرگذاری این فیلم بیان کرد: 
ما تلاش کردیم معرفت این مدل آدم های در کانون اصلاح و 
تربیت را نشان دهیم. درواقع خواستیم وفای به عهد این عزیزان 

را نشان بدهیم.

 سید امیر سیدزاده تهیه کننده فیلم نیز گفت: اعتقاد دارم که آقای 
جلیلی در این فیلم کار هنری و اجتماعی در جهت جلوگیری 
از چنین مسائلی که باعث بزهکاری نوجوانان می شود، انجام 
داده اند. در این کار با سبک و سیاق خود در جهت جلوگیری از 

بزهکاری نوجوانان قدم برداشته است.

 کاوه دارابی بازیگر این فیلم نیز توضیح داد: کارهای آقای جلیلی 
فیلمنامه ندارد و کار کردن با ایشان بسیار سخت ولی دلچسب 

است. آقای جلیلی واقعاً کار خود را 
بلد است و اجازه شیطنت به ما نداد.

جلیلی درباره ماجرای عروسک فیلم 
نیز توضیح داد: این عروسک نماد 
نیست و همان چیزی ست  چیزی 
ایده  دیده اید.  فیلم  در  دقیقاً  که 
با نوشتن ها و خط خطی  فیلم هم 
آن  بعد  و  گرفت  شکل  کردن ها 
نتیجه  به  و  کرده  چکش کاری  را 

رسیدیم.

اثر  این  صدابردار  نوابی  حسین   
مطرح کرد: تقریباً ۱۶ سال است که 

با آقای جلیلی همکاری می کنم و کار با ایشان بسیار لذت بخش 
است و همه ما در کنار آقای جلیلی مدام در حال یادگیری 

هستیم. ما در کنار آقای جلیلی با هم زندگی می کنیم.

 سیدزاده درباره این کارگردان توضیح داد: فیلمسازی ابوالفضل 
جلیلی از شخصیت او تأثیر گرفته و در هیچ زمانی از سبک و 

سیاق ابتدای خود عدول نکرده است.

 ابوالفضل سلیمی دیگر بازیگر این فیلم نیز گفت: زمانی که 
کار را آغاز کردیم تجربه ای نداشتم و این پروژه برای من مانند 
بزرگ ترین  از  یکی  آموختم.  بسیار  آن  در  که  بود  دانشگاهی 

اتفاق های زندگی من آشنایی و همکاری با آقای جلیلی بود.

 ابوالفضل جلیلی درباره دیدگاه خود برای فیلمسازی بیان کرد: 
سینما ابزاری است تا همه ما را در کنار هم جمع کند و به 

همدیگر محبت کنیم.

 دارابی درباره ابوالفضل جلیلی مطرح کرد: مهم ترین شاخصه 
ابوالفضل جلیلی این است که نمی توان او را خرید. جالب است 

بدانید شخصی آمد تا به ازای پرداخت مبلغ بالایی پول  دختر 
خود را در فیلم ابوالفضل جلیلی بازی دهد؛ ولی او هیچ موقع تن 

به چنین چیزی نداد.

 محمدرضا بختیاری دیگر بازیگر این فیلم بیان کرد: من از ۱۲ 
سالگی جلوی دوربین رفته ام و تجربیات زیادی دارم، اما هرچه 
می مانم.  عاجز  کنم،  توصیف  را  جلیلی  آقای  مرام  می خواهم 

صداقت آقای جلیلی آدم را به وجد می آورد.

 شهاب طباطبایی دیگر بازیگر این فیلم سینمایی نیز گفت: 
همکاری با آقای جلیلی برای من دانشگاهی بود که در آن بسیار 

آموختم.

 در ادامه مسعود امین ناجی مطرح کرد: ۱۵ سال است که با 
ابوالفضل جلیلی کار می کنم. هفته هاست چیزی روی من تأثیر 
گذاشته و می خواهم بگویم. چند روز پیش قبل از اینکه اسم 
فیلم »داد« مطرح شود، اسم فیلم هایی چون »پیر پسر« و »قاتل 
وحشی« مطرح شد و ای کاش که این فیلم ها هم در جشنواره 

بودند.

یک جایزه به جشنواره
 فیلم فجر اضافه شد

جشنواره  
فیلم فجر



Février  2025 142 بهمن 1403                                      3 شعبان  1446       7
یکشنبـه

 سال سوم                                                    شماره پانصدوبیست

اقبال و محبت مردم 
ارزشمندترین پاداش است

 رضا بابک بازیگر باسابقه سینما و تلویزیون که در افتتاحیه 
چهل و سومین جشنواره فیلم مورد تقدیر قرار گرفت، تأکید 
اقبال و محبت مردم ارزشمندترین پاداش  او،  کرد: برای 
است و همواره قدردانی واقعی را در کوچه و خیابان از سوی 

مردم دریافت می کند.
گفت:  جشنواره  خبری  ستاد  با  گفت وگو  در  بابک  رضا 
قرار  مردم  توجه  و  محبت  مورد  من،  افتخار  بزرگ ترین 
گرفتن است. هر روز در کوچه و خیابان این محبت را از 
بسیار  احساس  این خود،  و  می کنم  دریافت  مردم  سوی 
شاهسواری،  آقای  از  حال،  این  با  می دهد.  من  به  خوبی 
دبیر جشنواره و تمامی عزیزانی که در عرصه سینما زحمت 
می کشند، سپاسگزارم که به آثار من توجه داشته اند و آنها 
را مورد ارزیابی قرار داده اند. امیدوارم عمر و فرصت بیشتری 
باشد تا بتوانم همچنان به کار و خلق آثار هنری ادامه دهم.
این بازیگر، با اشاره به علاقه مندی اش به ادامه کار در حوزه 
سینما، از مشاهده ویدیویی از یک کارگردان انگلیسی ۹۲ 
ساله که همچنان با انرژی به فعالیت خود ادامه می دهد، 
سخن گفت و افزود: این صحنه برای من الهام بخش بود، 

امیدوارم همواره در شرایطی باشم که بتوانم کار کنم.
رضا بابک درباره سکانس ماندگار خود در فیلم »به رنگ 
ارغوان« که در دوره بیست و نهم جشنواره حضور داشت، 
بیان کرد: زمانی که فیلمنامه را خواندم، متوجه شدم که 
اثر بسیار خوبی است و دیالوگ های تأثیرگذاری دارد. این 
باعث شد وسوسه شوم که در آن بازی کنم، اما می دانستم 
که بازی در یک سکانس کوتاه ولی پرمعنا کار سختی است. 
بازیگر باید با تمام وجود در صحنه حضور داشته باشد و 

نقشی متفاوت از کارهای قبلی خود ارائه دهد.
وی تاکید کرد: بارها گفته ام که هر نقش، شخصیت مستقلی 
دارد و نباید با شخصیت های دیگرم یکی باشد. هنگام اجرای 
این سکانس، حتی ترس بر من غلبه کرده بود و لحظه ای 
فکر کردم که از اجرای آن انصراف دهم، اما در نهایت، همان 
ترس به من کمک کرد که نقش را به درستی ایفا کنم. 
بازیگر باید از تمامی احساسات و تجربیات خود برای خلق 

شخصیت استفاده کند.

 نشست خبری فیلم »بازی خونی« با حضور عوامل و بازیگران 
در جشنواره فیلم فجر برگزار شد. در این جلسه، کارگردان و 
بازیگران از چالش های ایفای نقش در یک درام تاریخی و نحوه 

ارتباطشان با موضوع فیلم گفتند.
حسین  حضور  با  خونی«  »بازی  فیلم  خبری  نشست   
میرزامحمدی کارگردان، مسعود هاشمی نژاد فیلمنامه نویس، 
ارسطو خوشرزم، لیندا کیانی، سارا حاتمی، کیسان دیباج، پیام 
احمدی نیا، شادی مختاری بازیگران و سعید پروینی تهیه کننده 

در سالن اصلی مرکز همایش های برج میلاد برگزار شد.
در ابتدای نشست، مسعود هاشمی نژاد نویسنده »بازی خونی« 
در خصوص نگارش فیلمنامه این فیلم گفت: »بازی خونی« اثری 
درام تاریخی است که در کنار استنادهای تاریخی، بخش هایی 
از آن با تخیل و پرداخت دراماتیک همراه بوده تا بار احساسی و 

تأثیرگذاری بیشتری داشته باشد.

 ارتباط بازیگران با موضوع فیلم  
 در ادامه، شادی مختاری درباره نحوه ارتباط خود با موضوع 
تاریخی فیلم گفت: من همیشه به فیلم های تاریخی، به ویژه 
زمینه  این  در  زیادی  مطالعات  داشتم.  علاقه  معاصر،  تاریخ 
داشته ام و همین امر کمک کرد که ارتباط بهتری با نقش خود 
برقرار کنم. سال گذشته نیز تجربه ای مشابه داشتم و بازی در 

چنین نقش هایی برایم چالش برانگیز و جذاب است.
 حسین میرزا محمدی کارگردان اثر در پاسخ به تغییر مسیر 
او از پرداختن به موضوعات اجتماعی به ژانر امنیتی و تاریخی 
بیان کرد: فیلم قبلی من در ژانر معمایی - جنایی بود، اما این بار 
تصمیم گرفتم درام تاریخی معاصر را با زیرلایه های جاسوسی و 
معمایی تجربه کنم. تلاش کردم که اشتراکات و تفاوت های این 

دو ژانر را به خوبی در فیلم لحاظ کنم.
 سارا حاتمی نیز درباره تجربه بازی در این فیلم اظهار داشت: 
همواره زیستن در شخصیت هایی که فاصله زیادی با سیستم 
است.  بوده  جذاب  برایم  دارند،  من  واقعی  زندگی  و  شخصی 
علاقه مندم که نقش های متفاوت را تجربه کنم و از تکرار کارهای 

مشابه پرهیز کنم. حضور در این فیلم یکی از چالش برانگیزترین 
تجربه های بازیگری من بود، اما درعین حال بسیار لذت بخش. 
ایفا  تاکنون  که  نقش هایی  سایر  با  نقش  این  اصلی  تفاوت 
کرده ام، همین فاصله عمیقی است که میان شخصیت من و این 

شخصیت وجود دارد.

 کیسان دیباج از دیگر بازیگران این فیلم نیز افزود: کارهای این 
چنینی چون در واقعیت اتفاق افتاده و مصداق دارد، بسیار جذاب 
است و در ابتدای کار یک متن خوب می خواهد که به نظرم 

نویسنده کار از پس آن برآمده است.

پیام احمدی نیا درباره چالش های بازی در »بازی خونی« توضیح 
داد: گروه بسیار خوبی داشتیم و چند ماه در جنگل های شمال 
کار کردیم. شخصیت خلیل ما به ازایی داشت که در »ماجرای 
نیمروز« هادی حجازی فر آن را بازی کرده بود و من سعی کردم 
شخصیتی شبیه به آن بازی نکنم. سعی کردم تا جایی که توان 
داشتم چیزی به این فیلم اضافه کنم و این شخصیت در کنار 

چریک بودن آدم دوست داشتنی باشد .

 تفاوت های کار در فضای تاریخی  
تاریخی  فیلم  یک  در  حضور  تجربه  درباره  خوشرزم  ارسطو   
عنوان کرد: من تاکنون در آثار متعددی با موضوعات مختلف 
بازی کرده ام، اما این فیلم برایم جذابیت خاصی داشت، زیرا به 
یک واقعه کمتر پرداخت شده اشاره دارد. امیدوارم این اثر بتواند 

به عنوان یک مرجع سینمایی برای روایت یک واقعه تاریخی 
مطرح شود. این موضوع بسیار بکر بود و به قائله آمل می پرداخت 
قائله  این  از  اگر در جایی  باشم که  فیلمی  دوست داشتم در 
تاریخی اسم برده شد از تنها فیلمی که درباره آن ساخته شده 

نیز یاد شود.

 موسیقی و اتمسفر فیلم  
 کارگردان »بازی خونی« درباره سؤالی که در خصوص استفاده 
زیاد از موسیقی در فیلم مطرح شد، توضیح داد: ما تلاش کردیم 
فضاسازی مبتنی بر اتمسفر داشته باشیم. موسیقی در این فیلم 
تنها یک عنصر شنیداری نیست، بلکه در خلق جهان فیلم نقش 
مهمی دارد. ما تصمیم گرفتیم از موسیقی هایی که بیشتر برای 
فضاسازی هستند، استفاده کنیم تا حال و هوای اثر را تقویت 

کنیم.

 تحقیقات و منابع تاریخی فیلم  
 در بخش دیگری از نشست، یکی از خبرنگاران درباره منابع 
تاریخی مورداستفاده در فیلم سؤال کرد و کارگردان توضیح 
داد: علاوه بر مستندات تصویری و عکس های واقعی از وقایع آن 
دوران، تحقیقات گسترده ای در حوزه جنگ شهری و طراحی 
میزانسن ها داشتیم. منابع مکتوب مختلفی مطالعه شد، از جمله 
تحقیقات  همچنین  نیستند.  قابل ذکر  برخی  که  کتاب هایی 
شفاهی نیز با افراد مرتبط انجام گرفت تا روایت فیلم به واقعیت 

نزدیک باشد.

از چالش های بازیگری تا مستندات تاریخی

بازی در کاراکترهای متفاوت را دوست دارم   
رضا بابک، بازیگر فیلم سینمایی »ترک عمیق«  درباره این 
فیلم گفت: این فیلم درباره تنهایی و عشق است، چیزی 
است که در جهان امروز وجود دارد و همه به نوعی با آن 

درگیر هستند.
وی درباره همبازی بودن با گلچهره سجادیه در این فیلم 
نیز اظهار کرد: با گلچهره سجادیه هم دانشگاهی بودیم؛ 
او بازیگر بسیار توانایی است. اولین کارش را در یک تئاتر 
با من بازی کرد و استادان بزرگ بازیگری آن زمان تاکید 
می کردند که بازیگری او ابعاد عجیبی دارد که باید کشف 
شود. در نسل ما یکی از دردانه های بازیگری است؛ کمی در 
انتخاب نقش سخت گیر است و سلایق خاص خود را دارد.

بابک درباره خاص بودن فیلم »ترک عمیق« ادامه داد: همه 
فیلم ها عام نیست؛ فکر می کنم این فیلم خاص است و 
باید در سینمای خاص نمایش داده شود و مخاطبان خاص 

خود را دارد.
این بازیگر درباره حضور در این فیلم گفت: این نقش را 
دوست داشتم و فکر می کنم باز هم جا داشت طنازی و 
شیطنت هایش را بیشتر کنم تا جذاب تر باشد. من بازی در 
کاراکترهای متفاوت را دوست دارم. دیوانگی را تجربه کردم 
و در جامعه دیده ام، حتی به بیمارستان روانی هم رفته ام. 
وضعیت کسانی که با بیماری های روانی دست و پنجه نرم 
می کنند را نیز دیده ام. به هر حال بازی در کاراکترهای 
خاص را دوست دارم. نسل ما کسانی هستند که از استادان 
بزرگ بازیگری آموختیم و کسب تجربه کردیم و آنها ما را 
برای حضور در کاراکترهای متفاوت و مختلف آماده کردند.

وی در پاسخ به این سوال که چقدر احتمال می دهد که 
برای بخش بازیگری سیمرغ دریافت کند، گفت: در نسل 
جدید، بازیگران خوبی وارد عرصه هنر شده اند که در بازی 
کم از بازیگران هالیوودی ندارند. مطمئنم بازیگران زیادی 

قرار است دیده شوند.

جشنواره  
فیلم فجر

کارگردان انیمیشن »افسانه سپهر«می گوید: اکران انیمیشن در 
سینما نمی تواند به تنهایی جریان سازی کند و باید این موضوع 

همراه با بازارپردازی و تولید محصول براساس انیمیشن باشد.
از  روز  دومین  در  سپهر«  »افسانه  انیمیشن  نشست رسانه ای 
چهل وسومین جشنواره فیلم فجر با اجرای محمدرضا مقدسیان 
و باحضور مهدی جعفری جوزانی )تهیه کننده(، عماد رحمانی 
)کارگردان(، مهرداد محرابی )کارگردان(، معین کریمی )مدیر 
تولید(، آرش آقابابایی )آهنگساز(، بنیامین شجاعی )کارگردان 
کریمی  معین  و  گویندگان(  )سرپرست  ترابی  سپهر  هنری(،  

)مدیر تولید( برگزار شد.

توجه بیشتر به هنر- صنعت انیمیشن  
نشست  این  درابتدای  تهیه کننده،  جوزانی،  جعفری  مهدی 
گفت: انیمیشن ایرانی »در سایه سرو« نامزد اسکار است و سه 
انیمیشن ایرانی در سینماها روی پرده و چهار انیمیشن در این 
دوره از جشنواره فیلم فجر حضور دارند. این نشانگر کیفیت 
خوب انیمیشن های ایرانی و خبری مهم است. بیشتر از هزارنفر 
انیمیشن ساز درگیر ساخت این چهار انیمیشن بودند که تلاش 
بسیاری را می طلبد. امیدواریم اکران آثار انیمیشن در جشنواره 
موضوع  این  به  بیشتری  جایزه های  و  شود  این ها  از  بیشتر 

اختصاص پیدا کند.
عماد رحمانی، کارگردان نیز بیان کرد: هرچه توجه بیشتری به 
هنر-صنعت انیمیشن شود، آینده سینمای ایران روشن تر خواهد 
بود. زیرا بیش از نیمی از مخاطبان سینمای ایران کودکان و 

نوجوانان هستند و نیاز است برای این گروه اثر تولید شود.
کرد:  اظهار  انیمیشن  این  کارگردان  دیگر  محرابی،  مهرداد 
دیگر  کنار  در  سینمایی  جشنواره های  همه  در  را  انیمیشن 
محصولات سینمایی نگاه می کنند و به نظرم این نگاه درستی 
است که اجزای یک اثر انیمیشن را در کنار دیگر آثار جشنواره 
نگاه و بررسی کرد. یک سیمرغ برای آثار انیمیشن کافی نیست 
و باید برای بخش های مختلف این آثار سیمرغی جدا در نظر 

گرفته شود.
رحمانی گفت: سعی ما در ذائقه سنجی مخاطبان است و بعد از 
بررسی نگاه مخاطبان در جشنواره برای اکران عمومی قطعا جرح 

و تعدیلی در اثر خواهیم داشت.
فجر،  فیلم  جشنواره  از  بعد  بلافاصله  گفت:  جوزانی  جعفری 
خواهد  رقم  سپهر«  »افسانه  اکران  برای  برنامه ریزی  مقدمات 
خورد. اکران انیمیشن در سینما نمی تواند به تنهایی جریان سازی 
کند و باید این موضوع همراه با بازارپردازی و تولید محصول 
براساس انیمیشن باشد. جشنواره فیلم فجر، بستر اصلی دیده 
شدن فیلم ما به حساب می آید و حضور در این رویداد انگیزه ای 

جدی برای ما است.

کودکان مخاطبان حرفه ای امروز  
بنیامین شجاعی، کارگردان هنری نیز با تاکید بر این که در 

روند ساخت کار از هوش مصنوعی استفاده نشده است، گفت: 
بچه های این دوره به تماشای انیمیشن به روز دنیا می نشینند 
نگاه  خیلی  نمی توان  درنتیجه  هستند.  حرفه ای  مخاطبانی  و 
کودکانه داشت و نیاز است تا صحنه هایی جدی و حرفه ای تر هم 

در جریان فیلم وجود داشته باشد.
اثر  یک  دوبله  داد:  توضیح  گویندگان  سرپرست  ترابی  سپهر 
خارجی با صداگذاری برای یک اثر ایرانی دو مقوله متفاوت از هم 
هستند. به نظرم جای خالی جایزه بهترین صداپیشه در جشنواره 
فیلم فجر وجود دارد، زیرا کاری که صداپیشه ها انجام می دهند 
از ترکیب  این کار سعی کردیم که  ندارد. در  بازیگران  از  کم 

صداهای آشنا و ناآشنا استفاده کنیم.
او ادامه داد: نگاه ما برای انتخاب صداپیشه ها مثل یک فیلم 
را  کار  خروجی  و  می گرفتیم  تست  یعنی  بود.  سینمایی 
می سنجیدیم و همه تلاش خود را به کار گرفتیم که بهترین و 

مناسب ترین صداپیشه ها را انتخاب کنیم.
تصاویر  ساخت  وقتی  گفت:  نیز  رندر  سرپرست  باقری  بهداد 
داشتن یک محصول  برای  انجام می شود،  دیجیتال  به صورت 
نهایی نیاز به پردازشی به چشم می خورد که براساس آن کار 
»آرت  یک  به  گفت  می توان  درواقع  شود.  نهایی  و  یکدست 
استایل« نیاز داریم که باید بر مبنای آن پیش رفت و رندر گرفت.
اثر بیان کرد:  این  آرش آقابابایی آهنگساز، درباره آهنگسازی 
می خواهم حدیث آرزومندی بگویم و به نمایندگی از همکاران 
صدا و موسیقی می گویم که پنج به یک نوعی از صداگذاری است 
که از چند جهت می شود صدا را شنید. امیدوارم روزی برسد 
که انیمیشن را بتوانیم در سالنی ببینیم که صدای پنج به یک 
حرفه ای به ما بدهد. سازبندی این کار و ریتم هایی که استفاده 

کردیم، متفاوت است و به نظرم کار خاصی شده است.

کشف استعدادهای جوان  
معین کریمی، مدیرتولید این اثر تاکید کرد: شکل داستان گویی 
انیمیشن ها نکته ای مهم است. کارگردان و تهیه کننده این اثر 
کار بیگ پروداکشن انجام می دهند که طبیعتا حجم سنگینی 
از تولید را می طلبد. این موضوع چالشی جذاب را برای ما رقم 
 زد. تیمی دویست نفره روی این پروژه کار کردند و چیزی که 
برای من امیدوارکننده است موضوع سن پایین هسته اصلی 

عوامل است. میانگین سنی عوامل به سختی به ۳۰ سال می رسد. 
این موضوع در عین این که دلگرم کننده است هشداردهنده هم 
هست. باید حواس را جمع کرد که مهاجرت چنین استعدادهایی 

را شاهد نباشیم. امیدوارم اجازه بدهند که این آثار دیده شوند.
رحمانی گفت: هرزمانی که تیم ما را در جشنواره ببینید می توانید 
مطمئن باشید که با اثری متفاوت آمده ایم و برای رقم خوردن 
این موضوع تلاش خواهیم کرد. ایده اصلی سپهر براساس یک 
افسانه ایرانی شکل گرفت و بعد از آن از قصه ای فولکلور نیز 
الهام گرفتیم. تصمیم نهایی برآن شد که روایت فیلم به صورت 
بی مکان و بی زمان باشد اما نماد ایرانی یوز و دیگر نشانه ها را 

به صورت عامدانه در اثر به کار بردیم.
محرابی گفت: همه تلاش انیمیشن  ما این است که مفهوم را به 
دور از هر شعاری و به صورت پنهان شده در لایه های کار منتقل 
کنیم تا مخاطب به صورت غیرمستقیم پیام داستان را دریافت 

کند.

عدم تقابل با قهرمانان خارجی  
جعفری جوزانی نیز بیان کرد: از آن جایی که »شمشیر و اندوه« 
کاری مناسبتی است، ما آن را برای اکران در اواخر اردیبهشت 
ماه درنظر گرفتیم که همزمان با ایام محرم باشد. این فیلم در 
۱۶ جشنواره شرکت کرد و توانست ۲۲ جایزه بگیرد و با یک 
ناشر بین المللی برای اکران خارجی قرارداد بستیم و قرار است که 

انیمیشن به زودی اکران بین المللی داشته باشد.
چندبعدی  فضای  کار  که  بود  این  ما  تلاش  گفت:  رحمانی 
مخصوص به خودش را ارائه دهد و موضوع در فضایی جدید 
این  در  و  کنند  باور  را  ایرانی  قهرمان  بچه ها  بگیرد،  شکل 
انجام شود. نگاه ما أصلا به صورت تقابل  زمینه فرهنگسازی 
با قهرمان های انیمیشن های خارجی نبود. نگاه ما به »سپهر« 
قهرمانی بود که نقطه ضعف های خودش را می شناخت اما در 

اکران اصلی روی این موضوع تمرکز بیشتری خواهیم کرد.
جعفری جوزانی گفت: طراحی یک مسیر نیازمند یک منظومه 
نظرات  کارشناسان  مختلف  کارگروه های  در  است.  محتوایی 
تخصصی خود را ابراز می کنند. اما مشکل این جا است که هنوز 
فیلسوفان ما انیمیشن را به خوبی نمی شناسند و درنتیجه اعمال 

نظر آن ها گاهی غیرممکن می شود.

لزوم بازارپردازی همزمان با اکران آثار انیمیشن



FAZAMAJAZI

@ASREGANOON

@ASREGANOON

صاحب امتیاز و مدیر مسئول  |  محمد جواد اهویی
زیر نظر شورای  سردبیر ی  

عکــــــــــــــس  |  طه آهویی               گرافیست و صفحه آرا   |   سارا کولیوند  
روابط عمـومی  |  جهانگیر توسلی                        ناظر هنری   |  محمدرضا مهدیانی   

 ـ 09931246624       آگــهی ها   |  02186052018  تــــلفن |  02186052018   ـ
 ـواحد 5   ـپلاک 44   ـکوچه زیبا   ـخیابان عبدالله زاده  نشــانی |  بلوار کشاورز  

 ـ44582814      چــــاپ   |  صمیم ـ
اقبال و محبت مردم ارزشمندترین 

پاداش است
شناسایی و تنوع سینمایی

 با قومیت ها

67

 بارها گفته ام که هر نقش، شخصیت مستقلی   
دارد و نباید با شخصیت های دیگرم یکی باشد. 
هنگام اجرای این سکانس، حتی ترس بر من غلبه 
کرده بود و لحظه ای فکر کردم که از اجرای آن 
انصراف دهم، اما در نهایت، همان ترس به من 
کمک کرد که نقش را به درستی ایفا کنم. بازیگر 
باید از تمامی احساسات و تجربیات خود برای 

خلق شخصیت استفاده کند.

پایVARوداورانرویخرخرهتیمها
فوتبال ایران یک روز خوش ندارد. حتی اگر هواداران با هم 
درگیر نشوند، زد و خوردی پیش نیاید یا شاهد فحاشی های 
را  حاشیه سازی  مسئولیت  داوران  برخی  نباشیم،  گسترده 
برعهده می گیرند و با تصمیمات اشتباه خود مستقیماً روی 
 VAR تغییر نتایج تأثیر می گذارند. آن هم در حالی که تصاویر

نیز عملًا کمکی به آنها نمی کند. 
از  داشتیم  گلایه  و  می خوردیم  همه حسرت  سالی  چند 
اینکه فوتبال روز دنیا به تجهیزات جدید مجهز شده و حتی 
کشور های همسایه نیز بازی هایشان را با استفاده از همین 
تجهیزات به روز برگزار می کنند. آقایان هم مدت ها وعده دادند 
و با احساسات هواداران بازی کردند تا بالاخره پای کمک داور 
ویدئویی به فوتبال ایران نیز باز شد. منتها گذشت زمان ثابت 
کرد استفاده از این سیستم در کشورمان و باتوجه به کمبود ها 
و نواقص موجود، عملًا نمادین و برای خالی نبودن عریضه 
از  اول  ندارد.  داوران  اشتباهات  کاهش  در  تأثیری  و  است 
همه ورزشگاه های ما مجهز به دوربین های VAR نشده و 
بنا به اذعان مسئولان این رشته، با مشکل کمبود تجهیزات 
مواجهیم. دوم اینکه همان ورزشگاه های تجهیز شده نیز با 
کمبود دوربین مواجهند و تنها چند دوربین معمولی برای 
ضبط بازی ها جانمایی شده ا ست. سومین موضوع هم تحت 
فشار بودن داوران برای بازبینی صحنه های حساس مسابقات 
است و اینکه بعضی از داوران اتاق VAR خود مسبب اتخاذ 

تصمیمات اشتباه بوده اند. 
در شرایطی که تیم ها با همه مشکلات و چالش های خود 
برای قهرمانی، کسب سهمیه آسیا، ارتقا در جدول یا فرار از 
سقوط می جنگند، سوت های اشتباه جوری نتایج بازی ها را 
تغییر می دهد که حتی بهترین تیم ها و مربیان جهان نیز 
قضاوت  دهند.  نجات  مهلکه  این  از  را  نمی توانند خودشان 
بازی استقلال - استقلال خوزستان یکی از بحث برانگیزترین 
مواردی است که می توان به آن اشاره کرد؛ اینکه در یک بازی 

دو بار برای آبی های تهران پنالتی گرفته شده مهم نیست. 
است.  گرفته  را  پنالتی  دو  این  چرا  میدان  قاضی  دید  باید 
اینکه  با  و  بود  اول سخت  پنالتی  در صحنه  تصمیم گیری 
انتظار می رفت VAR کمک حال داور باشد، کمبود دوربین 
و جانمایی بد دوربین های موجود و نمایش صحنه های بی ربط 
این اجازه را به داور مسابقه نداد تا به درستی بفهمد بازیکن 
تیم خوزستانی داخل محوطه جریمه بوده یا بیرون. در صحنه 
دوم نیز آقای داور در کمال تعجب و به رغم دیدن تصاویر 
بازیکن  اخراج  و  دوم  پنالتی  اعلام  به  تصمیم  ضبط شده، 
استقلال خوزستان گرفت! تأکید می کنیم این تنها یکی از 
بازی هایی است که سوت داور در نتیجه تأثیر گذاشته و پیش 
از این جدال ذوب آهن - پرسپولیس هم به دلیل عدم اعلام 
یک پنالتی برای تیم اصفهانی جنجال برانگیز شده بود. تا جایی 
داور آن بازی بلافاصله محروم شد و چه بسا اگر آن اشتباه رخ 

نمی داد خبری از تساوی بدون گل دو تیم هم نمی شد. 
بار ها در مورد وضعیت اسفناک فوتبال ایران نوشته و زوایایی 
مختلف آن را مورد بررسی و کنکاش قرار داده ایم. در این میان، 
اما نباید از شرایط بحرانی داوری غافل شد. حرف و حدیث ها 
در مورد نحوه گذراندن آزمون های داوری، کلاس ها و دوره های 
آموزشی و همچنین انتخاب داوران برای بازی های مختلف زیاد 
بوده و هست. دود این هرج و مرج ها نیز مستقیماً به چشم 
تیم ها، باشگاه ها و فوتبال ایران می رود. با اینکه این روز ها همه 
فکر و ذکر آقایان انتخابات پیش رو اسفندماه است، اما بد نیست 
کمی هم دلشان به حال این رشته و داوری اش بسوزد. قرار بود 
با آمدن VAR حجم اشتباهات به حداقل برسد، ولی عملًا 
نه تنها خبری از کاهش اشتباهات نیست، بلکه به نظر می رسد 
تعداد تصمیمات اشتباه تأثیرگذار بسیار بیشتر از گذشته شده 
است. نصب چند دوربین فقط رزومه مسئولان را پر کرده و در 
عالم واقعیت تیم ها برای گرفتن حق خود از همان شیوه قدیمی 

انتشار بیانیه و مصاحبه های تند استفاده می کنند.

سرمربی تراکتور: باید بگویم که بازی خوبی انجام دادیم   
و تیم حریف را به خوبی پرس و سعی کردیم از فضای پشت 
مدافعان این تیم استفاده کنیم و با آماده سازی خوبی که 
انجام داده بودیم موفق شدیم این دیدار را به نفع خودمان 

به پایان برسانیم. 
انجام    را  بودیم  خواسته  که  چیزی  آن  هم  بازیکنان 

دادند. در نیمه دوم توانستیم نتیجه بازی را نگه داریم، فقط 
متأسفم که نادری کارت زرد گرفت، درک نمی کنم که چرا 
داور چنین تصمیمی گرفت. بازیکنی که در خطر محرومیت 
قرار دارد هیچ وقت به سمت شبیه سازی نمی رود تا محروم 

شود. 
در مجموع با هواداران مان یک هم افزایی و اتحاد خوبی   

امروز مربی تراکتور هستم و  افتخار کردم که  داشتیم و 
چنین هوادارانی داریم.

فضاسازی می کنند امروز افتخار کردم مربی تراکتور هستم

ورزشگاه    بر  مبنی  دایی  ادعای  به  ورزش  وزیر   واکنش 
ساختن در عراق، سوریه و لبنان: فضاسازی می کنند

را    عراق  در  مهندسی  خدمات  بحث  ما  دنیامالی: 
شرکت  و  ساخته  را  میلاد  برج  که  شرکتی  و  داشتیم 
مطرحی نیز است، در ازای پول در عراق این کار را کرده 

و برای ایران نیز درآمدزایی داشته است.
در لبنان و سوریه چنین اتفاقی رخ نداده و فضاسازی   

می کنند. در ضمن اگر جایی مهندسان ما ساخت و ساز 
کنند، هنر است و باید با افتخار از آن یاد کنیم. در جایی 

که درآمدزایی داشته باشیم، حتما حمایت می کنیم.

دنیا حیدری

پرواضح بود که انتخابات فدراسیون فوتبال قرار نیست بی سر 
وصدا انجام شود. انتخاباتی که از همان ابتدا به دلیل نفراتی که 

برای حضور در آن کاندیدا شده بودند، محل بحث بود. 
اولین چالش انتخابات فدراسیون فوتبال، درگیری لفظی عابدینی 
با کفاشیان بود. صحبت های عابدینی نشان می داد که او با کفاشیان 
بسته بوده، اما خودش هم نمی دانست چرا تنها چند ساعت بعد 
از توافقات انجام شده، رئیس سابق رو در رویش قرار گرفته و او 
را دور زده بود. بعد از تکمیل شدن جمع کاندیداها، اولین سؤالی 
که مطرح شد این بود که آیا آنها صلاحیت حضور در انتخابات 
را دارند با پرونده های پر و پیمانشان داستان ایجاد خواهد کرد. 
صلاحیت ها قرار بود یازدهم بهمن ماه اعلام شود و پرواضح بود 
که تا آن زمان هربحثی گمانه زنی است و بس. هرچند که می شد 
با بررسی قوانین، حدس هایی زد. مخصوصا در زمینه محکومیت 
کیفری. قوه قضائیه خیلی زود پای خود را از این داستان بیرون 
کشید و توپ را به زمین فیفا انداخت. سخنگوی این قوه ضمن 
اشاره به اینکه براساس قوانین و مقررات، محکومیت های مؤثر 
می تواند محدودیت هایی برای برخی مسئولیت های خاص ایجاد 
کند، تأکید کرد: »صرف داشتن پرونده قضایی نمی تواند مانع 
شرکت در انتخابات باشد، مگر اینکه فیفا برای پرونده های باز 
این  باشد که  نظر گرفته  و محدودیتی در  قضایی ممنوعیت 
موضوع را فدراسیون فوتبال باید پیگیری کند.« طبق قوانین 
فیفا، اما یکی از شروط مهم برای نامزد های ریاست این مجموعه 

نداشتن سوابق کیفری و اخلاقی است و اگر فردی دارای سابقه 
کیفری یا حتی سوءرفتار باشد، صلاحیتش تأیید نمی شود، اما 
اساسنامه فدراسیون فوتبال بر فیفا ارجحیت دارد. در قوانین 
فدراسیون، نامزد ها نباید سابقه محکومیت کیفری داشته باشند 
و باید گواهی مراجع صالح قانونی و قضایی مبنی بر عدم سابقه 

محکومیت کیفری ارائه دهد. 
بررسی قوانین اگرچه نشان داد فیفا سخت گیرتر از فدراسیون 
هرگونه  که  کرد  محرز  را  مسئله  این  اما  است،  ایران  فوتبال 
محکومیت کیفری می تواند مانع از تأیید صلاحیت ها شود، اما 
پرونده باز قضایی تأثیری در تأیید صلاحیت کاندیدا ها ندارد. 
بررسی قوانین ثابت کرد که جمع کاندیدا های ریاست فدراسیون 
فوتبال به زودی کوچک خواهد شد. اتفاقی که یک روز زودتر از 

موعد مقرر رخ داد!
در حالی که قرار بود یازدهم بهمن نتیجه تأیید یا رد صلاحیت 
کاندیدا های فدراسیون فوتبال اعلام شود، چند ساعت قبل و 
عصر چهارشنبه بود که خبری روی خروجی برخی خبرگزاری ها 
رفت مبنی بر اینکه کمیته بدوی صلاحیت علی کفاشیان و 
عزیزی خادم را رد کرده است. کفاشیان در واکنش به حذف از 
سوی کمیته بدوی تأکید کرد که مسئله را از سوی استیناف 
با استناد به حکم کمیته  دنبال خواهد کرد: »نمی توانند مرا 
کمیته  رئیس  صالحی،  صحبت های  از  بگذارند.  کنار  اخلاق 
استیناف مشخص است که مشکلی بابت حضور در انتخابات 

واکنش  کفاشیان،  اعتراض  ندارم.« 
دنبال  به  را  فوتبال  فدراسیون  کل  دبیر 
داشت. هدایت ممبینی با تأکید بر اینکه 
انتخاباتی  استیناف  و  بدوی  کمیته های 
ارکان مستقل محسوب  منتخب مجمع، 
فردی  هر  که  گفت  صراحتاً  می شوند، 
نسبت به رأی مربوطه خواهان تجدید نظر 
است می تواند با ارائه مدارک و مستندات، 

روال قانونی را طی کند.«
تنها  خادم  عزیزی  و  کفاشیان  که  البته 
کاندیدا هایی نبودند که مهر رد صلاحیت 
بر پرونده آنها خورد و درویش نیز خیلی 
زود به جمع ردصلاحیت شده ها پیوست. تا 

این تصور ایجاد شود که قرار است راه برای ریاست دوباره تاج 
همواره شده و مثل مرتبه قبل، موانع قبل از وارد رینگ شدن 
البته که  از پیش روی رئیس فعلی فدراسیون برداشته شود. 
این تصور می تواند درست نباشد، اما در واقع شرایط موجود این 
تصورات و ابهامات را ایجاد کرده است، چراکه بی تردید بهاروند 
مهره پوششی است که شاید حتی صلاحیت او امروز و فردا 
)همانند دوره قبل( رد شود. عابدینی هم که مشاور تاج است و 
بعید است که بخواهد برای رئیس خود شاخ و شانه بکشد. با این 
حساب بعد از رد صلاحیت کفاشیان و عزیزی خادم دیگر هیچ 

رقیبی برای مبارزه با تاج نمی ماند!
بی تردید ریاست کفاشیان بر فدراسیون فوتبال بدتر از ریاست 
تاج نبوده باشد، بهتر از آن نیست و او نیز به قوت خود اشتباهات 
مدیریتی بسیاری را مرتکب شد و ضربه های مهلکی به بدنه 
دیگر  صلاحیت  تکلیف  دید  باید  اما  زده است،  ایران  فوتبال 
کاندیدا ها چه زمانی قرار است مشخص شود وقتی دو روز هم از 
موعد مقرر گذشته و همین مسئله ابهام برانگیز شده، چراکه از 
یک سو برخی بر این باورند که قرار است راه برای ادامه ریاست 
تاج هموار شود و برخی معتقدند اوضاع سه کاندیدای دیگر به 

مراتب بدتر است!

ردصلاحیتهایبودار

اثری تولید می شود و قصه ای روایت    اگر   
می شود باید به فرهنگ آن احترام بگذاریم. زبان 
فرهنگ است و نمی توانید آن را نادیده بگیرید. 
اگر زبانش را بگیرید، اصالت آن اثر را نیز از آن 
گرفته اید.  فیلم باید لحن خوب داشته باشد و 
مخاطب را جذب کند. فکر می کنم آن ارتباط 

برقرار شد. 

شیوا نوروزی


